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JESEI^ISMI DELAVCI so razpravljali s tovarišem Borisom Kidričem

O ItotEim NARODNEGA GOSPODARSTVA
Uv.r^'1 teden so obiskali jeseniške de. 
$>en tov. Boris Kidrič, Miha Marinko in 
gosnn,i 'e,skošek, da se noirovore z njimi o 
1“ rpV’1 il,r J e n ,j u v novem gospodar, sistemu. 
Vaie" tisoč delavcev je prišlo v dvorano 
tbeiili keKa ■torna na Jesenicah, da se po
sli-., z najvlšjlml partijskimi in gospodar
stva * roditelji o načelih našega gospodar
ska , •*’ ko so se tako povečala gospodar. 
tast« t?“los*lla delavskih svetov. Delavci so 
odirn,.J , številna vprašanja, na katera 1e 
Tlh»ar a tov. Doris Kidrič. Iz teh njego- 

KOvorov povzemamo le nekatere misli.

VsE, KAR HOČEMO PRISPEVATI 
ZA SOCIALISTIČNO GRADITEV 
•N ZA LASTNO POTROŠNJO,

JE TREBA IZDELATI
.C našem gospodarstvu z novimi ukrepi 
Pravi 1110 za tem. da se zagotove dejanske 
Unrn.ri delavskih svetov pri samostojnem 
Pa j/ tanju gospodarskih podjetij. Seveda 
in »„ smemo pri tem pozabiti dveh stvari 
darsk sta: delavski sveti upravljajo gospo- 
Oostl ai P°djetja v imenu socialistične skup- 
la„ 1 o , delovnega kolektiva, kar jim na
nj« deločene obveznosti, in samoupravlja- 
Polm , P°darstva obvezuje delavee, da iz- 
“olekti 't0 Trsto opravkov. Tedaj, ko delovni 
rain . T| upravljajo gospodarstvo, se mo- 
čen,ft*avedatl, da je treba vse tisto, kar bo
ža 1. Prispevati za socialistično graditev in 
je tniP Potrošnjo, pridelati, napraviti. Zato
darsk razumljivo, da je v novem gospo- 
raznni6111 sistem n plačni fond, ki ga ima na 
ineira 8:0 Podjetje, odvisen od podjetja sa. 
v podjetj*mre^ 0<* tega, koliko so napravili

SKLEPOV delavskega sveta, 
KI SO V SKLADU Z ZAKONSKIMI 
PREDPISI IN družbenim pla

nom, DRUGI ORGANI NE MOREJO 
MENJATI

*v,yse.sklepe, ki jih sprejema delavski svet 
nh?'etja v okv*ru obstoječih zakonskih predor-0) to družbenega plana, ne more spremi-?jati
ii<X\\*.posamezne stvari, ki hi pomagale k 

0,J8i Izvedbi družbenega plana.

In h -vtšjl delavski svet. Višji delavski svet 
e"*. zavnl aparat pa imata pravico predpi-

ftl*n celo kadar delavski svet podjetja v 
* vi ru teh predpisov sklene nekaj povsem 
amostojnega, kar ne nasprotuje smislu 

Predpisov, mu tega sklepa ne sme nihče 
“Premenltl.

delavci se morajo še bolj
ZANIMATI ZA DELO DELAVSKEGA 

SVETA
■Od delavskih svetov je sedaj ▼ veliki 

6nna\ ”d*v,8no’ kako bo napredovalo naše go- Rk^i!arstvo Seveda pa ni dovolj, da za to rne samo delavski sveti ln upravni odbori, 
aiaDak tudi vsi ostali delavci. Vsi delavci 
®e morajo še bolj kot doslej zanimati za 
jelo delavskega sveta, sami morajo sveto
sti in predlagati delavskemu svetu pamet- 
*!e gospodarske ukrepe, ki bi po njihovem 
^Penju pomagali, da bi podjetje še več pri
spevalo k skupnosti ln še več napravilo 
tU(tl za same delavce v podjetju.

RAZVOJ DELAVSKIH SVETOV 
BO USTVARIL NOVE ODNOSE 

V KRAJEVNEM GOSPODARSTVU
budjetjn nastajajo novi družbeni od- 

sami 8 Jem’ b° podjetja upravljajo delavci _ ™Jredvomno bodo zato delavski sveti 
t„ j, uuli postajali žarišča, ki bodo vplivala 
tudi na ‘°’ da se bodo razvili novi odnosi 
Zato v ostalem krajevnem gospodarstvu.
_ Pa gredo naše spremembe za tem, da 
1,,. .u?‘avski sveti čim tesneje povežejo z 
solil 11 ff* odbori. V kolikor bo potrebno, da 
voi allstična skupnost zagotovi pravilen raz 

oj gospodarstva še po državnem aparatu 
smislu, da nadzoruje poslovanje pod

jetij, bodo vsa ta oblasttla predvsem

prešla na okrajne skupščine. Tako se bodo 
začele razvijati pravice lokalnih organov, 
v čemer pa je tudi zametek komune, ki jo 
je svetoval Mars. Seveda bo odslej tudi pri
spevek podjetij v lokalne namene večji, kot 
je bil doslej, in brž ko izvršimo naloge ka
pitalno graditve, se bo lahko zelo razmah
nila lokalna dejavnost.

DIREKTOR JE USMERJEVALEC 
PROIZVODNJE, KI IZVAJA SKLEPE 

DELAVSKEGA UPRAVNEGA 
ODBORA

Velike važnosti za normalen razvoj de. 
lavskega upravljanja je, da so v podjetju 
pravilno porazdeljena pooblastila med 
upravnim odborom ln direktorjem. Upravni

odbor naj sprejema splošne ukrepe o uprav
ljanju in trgovanju, direktor pa te ukrepe 
ln navodila višjega državnega organa po
sredno Izvaja v dnevni organizaciji proiz
vodnjo. V tem pogledu mora biti direktor 
samostojen in bi bilo popolnoma napačno, 
če bi se upravni odbor vsak čas mešal v 
dnevno organizacijo proizvodnje.

VELIKE VAŽNOSTI JE VZGOJNO 
DELO SINDIKATOV

Ko je govoril tov. Kidrič o nalogah par
tijskih organizacij pri krepitvi dela delav
skih svetov, je še opozoril na to, kako velike 
važnosti je vzgojno delo sindikatov. Sindi
kati so namreč poklicani, da skrbe za ne
nehno krepitev socialistične zavesti delavcev.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Dostojno smo proslavili Teden slepih
Od 6. do 13. januarja so po vsem 

svetu proslavljali stoletnico smrti iz
umitelja reliefne pisave za slepe Louisa 
Brailla. Svetovna javnost je proslavila 
obletnico te humane pridobitve na po
budo UNESCO — to je posebnega or
gana Organizacije združenih narodov 
za znanost in kulfuro.

Tudi v naši domovini smo se spom
nili dobrotnika slepih Louisa Brailla. 
Pod pokroviteljstvom najvišjih zveznih 
predstavnikov oblasti in množičnih or
ganizacij so se v Tednu slepih vršile

ti

po vseh krajih in mestih proslave, pri
reditve, razstave in predavanja.

Francoz Louis Braille je bil rojen 
leta 1809 v mali vasici blizu Pariza. Ze 
v zgodnji mladosti je oslepel in zato 
je obiskoval šolo v zavodu za slepe v 
Parizu. V želji, da pomaga slepim 
tovarišem, je z različnimi sredstvi po
skušal olajšati izobraževanje slepih. V 
tej neprestani skrbi je izumil reliefno 
pisavo, s pomočjo katere se je naučilo 
in se še uči pisati, računati in Citati na 
tisoče slepih po vsem svetu in v vseh

CENTRALNI KOMITE NAŠE PARTIJE JE RAZPRAVLJAL
O DELU DELAVSKIH SVETOV

VIDA TOMŠIČEVA JE BILA IZVOLJENA ZA ORGANIZACIJSKEGA SEKRETARJA
CENTRALNEGA KOMITEJA

Nedavno je bilo VI. plenarno zase
danje Centralnega komiteja Komuni
stične partije Slovenije. Na zasedanju 
so člani Centralnega komiteja razprav
ljali o delu delavskih svetov. Poročilo 
je podal tov. Stane Kavčič. V obširni 
razpravi je sodeloval tudi Boris Kidrič, 
član Politbiroja CK KP1 Na temelju po
ročila in razprave so člani Centralnega 
komiteja sestavili posebno resolucijo 
z napotili partijcem in partijskim orga
nizacijam za delo pri krepitvi in razvoju 
delavskega upravljanja (Resolucijo ple
narne seje objavljamo v celoti v da
našnji prilogi).

Na tokratnem plenarnem zasedanju 
pa so člani Centralnega komiteja iz
volili tudi tovarišico Vido Tomšičevo 
za novega organizacijskega sekretarja 
CK, ker je odšla tov. Lidija Šentjurc, 

Vida Tomšičeva, novi organizacijski dosedanji organizacijski sekretar CK, 
sekretar CK KPS na novo službeno dolžnost.

NAŠIH OTROK NE BO POUČEVAL 
VOJNI ZLOČINEC

Sindikalne podružnice obratov jese
niške železarne so že imele svoje občne 
Jbore. V nedeljo pa bo imel občni zbor 
tovarniški odbor. Na vseh občnih zbo- 
r*h so veliko razpravljali o gospodar- 
J®hju, zaposlitvi žen in o delu mladin
cih organizacij. Na občnem zboru ja- 
vorniške sindikalne podružnice pa so 
govorili tudi o verski vzgoji otrok. Skle
pu so, da člani sindikalne organizacije 
ne bodo puščali svojih otrok, da bi jih 
Poučeval vojni zločinec, kakršen je 
ZuPnik na Koroški Beli, ki je bil zaradi 
sv°jih prestopkov v času vojne že tudi
zaprt.

V LITOSTROJU SE DOBRO 
PRIPRAVLJAJO na občne zbore 

SINDIKALNIH PODRUŽNIC
„ Delavci Litostroja so včlanjeni v 
sestih podružnicah. V vseh podružnicah 
se dobro pripravljajo na občne zbore. 
Volitve sindikalnih odborov so že bile 
v jeklolivarni in v livarni. Spiski imen 
Volilnih upravičencev so razobešeni ka- 
k°r je predpisano.

ZDRAVSTVENI DELAVCI 
, V TOLMINU SO LANI 
VELIKO STORILI NA PODROČJU 

ZDRAVSTVENE SLUŽBE 
Zdravstveni delavci v Tolminu, ki 

so imeli prejšnji teden letni občni zbor 
sy°je sindikalne podružnice, so imeli na 
*Jiem o čem poročati. Sindikalna po
družnica je lani organizirala štiri ne
deljske zdravstvene izlete v oddaljene 
Primorske vasi. Tu so zdravstveni de
lavci pregledali 492 prebivalcev, 194 pa 
s° popravljali zobe. Člani sindikalne 
Podružnice so imeli lani 106 zdravstve
nih predavanj in opravili pri pregledih 

drugod 4273 ur prostovoljnega dela. 
Db zaključku občnega zbora so sklenili, 
da bodo letos organizirali več tečajev 
za strokovno izpopolnitev nižjega zdrav
stvenega kadra, kakor so bolničarji, 
babice in drugi

Nič jih ne ovira, da si ne bi pridobili potrebnega znanja. Na sliki: Slepi
pri učenju zemljepisja

vrstah šol, od osnovnih do univerzi
tetnih.

Tudi pri nas v Sloveniji uporablja
mo sodobne načine pri izobraževanju 
slepih. Slepi so postali enakovredni in 
enakopravni člani človeške družbe. 
Udejstvujejo se skoraj v vseh panogah 
našega gospodarstva. Vsem so znane 
lepe reči, ki jih izdelujejo slepi tova
riši v zavodih za slepe. Mnogi izmed 
njih so postali udarniki in racionaliza- 
torji. Posebno nadarjeni slepi pa so po

stali tudi profesorji, književniki, likov
ni umetniki, glasbeniki itd.

V Tednu slepih je Prezidij Ljudske 
skupščine FLRJ odlikoval najvidnejše 
in zaslužne sodelavce med slepimi v 
Sloveniji, ki so se požrtvovalno udej
stvovali pri vzgoji slepe mladine in pri 
vsestranski skrbi za kulturno-prosvetno 
delo vseh slepih. Med odlikovanci je 
tudi nekaj tovarišev, ki so izgubili vid 
v narodnoosvobodilnem boju in se zdaj 
udejstvujejo v našem gospodarstvu.

„Sicer pa... na občnem zboru 
hišnikov ne bo nič posebnega"

Tako, kakor ste prečitali v naslovu, 
mi je dejal nekdo v isti sapi, ko mi je 
povedal, kdaj in kje bo občni zbor po
družnice hišnikov. Skoraj bolj iz rado
vednosti kakor pa iz službenih dolžno
sti sem zvečer vendarle šel na občni 
zbor podružnice hišnikov. Ni mi bilo 
žal! Prečitajte še vi, o čem vse so se 
hišniki in hišnice na občnem zboru po
govorili.

Res so se pogovarjali o čisto navad
nih stvareh, toda prav to je važno za 
življenje in razvoj organizacije, človek

Poziv na prvo tekmovanje
delavskega upravljanja

Republiški svet Zveze 
sindikatov za Slovenijo vas 
poziva, da se prijavite in 
udeležite šestmesečnega 
tekmovanja delovnih ko
lektivov, ki naj bo posve
čeno rasti in krepitvi de
lavskega upravljanja v na
ših gospodarskih podjetjih!

Za nami je prvo obdob
je delavskega upravljanja, 
v katerem so delavski sveti 
dokazali svojo življenjsko 
silo. V prvem obdobju ste 
se vsi vi, fizični in umski 
delavci v naših gospodar
skih podjetjih, odborniki 
delavskih svetov in sindi
kalnih organizacij neumor
no zagrizli v izpolnjevanje 
svojih nalog in nalog pod
jetja ter dokazali, da znate 
visoko ceniti pravico do 
delavskega upravljanja, za 
katero se je delavski razred 
v preteklosti tako neumor
no bojeval in ki si je vi, 
naši delavci, ne bi pustili 
nikdar več izpuliti iz svojih 
rok, pa če bi jo morali tudi 
do zadnjega diha, pa tudi 
z lastnimi zobmi braniti.. Da 
je temu tako, ste dostojno 
dokazali v tekmovanju, ki 
je bilo posvečeno časti 
naše ljudske vojske.

V letošnjem letu, ko mi
neva komaj druga obletni
ca izvolitve prvih delavskih 
svetov, postajajo že naši 
delavski sveti z novo go
spodarsko zakonodajo de
jansko še bolj samostojni 
upravljale! gospodarskih 
podjetij v imenu naše so
cialistične skupnosti in po
sameznih delovnih kolekti
vov. Delavski sveti posta
jajo na ta način vse bolj 
važen in odločujoč činitelj 
našega socialističnega raz
voja in od njihove zrelosti 
je vse bolj neposredno od
visno, kako hitro in kako 
uspešno se razvija naše 
gospodarstvo in skladno z

Delavci, delavke, delavska mladina!
Inženirji, tehniki in uslužbenci!
Člani delavskih svetov in upravnih odborov! 
Člani in odborniki sindikatov!

njim seveda tudi življenj
ska raven delovnih ljudi. 
To je tem pomembnejše 
zato, ker moramo v letoš
njem letu dokončati gospo
darske naloge petletnega 
plana in okrepiti obrambno 
moč naše države.

Zato Je naša sveta dolž
nost, da napravimo vse, da 
okrepimo naše delavsko 
upravljanje tako, da bodo 
naši delavski sveti lahko 
dostojno Izpolnili težke in 
odgovorne naloge v do
brobit naše socialistične 
skupnosti in vsakega de
lovnega človeka v naši do
movini.

Za čim uspešnejšo do
sego tega plemenitega ci
lja razpisuje Republiški 
svet Zveze sindikatov za 
Slovenijo tekmovanje de
lovnih kolektivov v nasled
njih panogah:

1. v izpolnjevanju ob
veznosti, ki jih določa de
lovnim kolektivom družbeni 
plan;

2. v izpolnjevanju go
spodarskih • in upravnih 
dolžnosti, ki jih predpisuje 
vodstvom podjetja ali po
sameznim ' delavcem ostala 
gospodarska in delovna za
konodaja (socialna, zdrav
stvena in tehnična zaščita), 
samostojni plan podjetja in 
pravilnik o plačah delav
cev podjetja;

3. v odkrivanju notranjih 
gospodarskih rezerv v go
spodarskih podjetjih;

4. v izpolnjevanju druž
benih nalog delavskih sve
tov in sindikalnih organi
zacij.

Vsak delovni kolektiv, ki

želi tekmovati, naj se v me
secu januarju pismeno pri
javi Republiškemu odboru 
sindikata svoje stroke z ob
veznostmi, ki jih obljublja 
v tekmovanju izpolnitil Tek
movalno prijavo naj pod
pišeta predsednik delav
skega sveta in predsednik 
sindikalne podružnice ko
lektiva.

Delovni kolektivi bodo 
tekmovali v naslednjih sku
pinah:

100 zaposlenimi delavci in 
uslužbenci.

Ustanove:
1. delovni kolektivi usta

nov državne administracije 
in administracije javnih 
ustanov in družbenih orga
nizacij;

2. delovni kolektivi zdrav
stvenih, vzgojnih, kulturno- 
umetniških ustanov.

Ocenjevanje kolektivov 
bo opravil Republiški svet 
Zveze sindikatov za Slove
nijo in sicer vsak mesec 
in pa ob koncu tekmovanja 
za vso tekmovalno dobo. 
Ocenjeni bodo vsakokrat 
prvi trije delovni kolektivi

Spet bo steklo novo železo

Gospodarska podjetja:
1. delovni kolektivi pod

jetij z nad 1000 zaposlenimi 
delavci in uslužbenci;

2. delovni kolektivi z nad 
600 zaposlenimi delavci in 
uslužbenci;

3. delovni kolektivi z nad 
300 zaposlenimi delavci in 
uslužbenci;

4. delovni kolektivi z nad 
100 zaposlenimi delavci in 
uslužbenci;

5. delovni kolektivi z do

iz vsake skupine in pohva
ljeni še trije kolektivi iz 
vsake stroke. Za mesec Ja
nuar bo ocenjeno delo na 
pripravah.

Naj bodo plodovi tega 
tekmovanja ponoven do
kaz zvestobe našega de
lavskega razreda v graditvi 
trdnih temeljev naše soci
alistične domovine!

Republiški svet 
Zveze sindikatov 

za Slovenijo

bi težko verjel in vendar je res, da so 
se člani redno mesečno sestajali. Tudi 
njihov izvršni odbor podružnice jim je 
pomagal, kjer koli se je dalo. Desetkrat 
se je sestal. Prav tako, kakor v kakšni 
tovarni, kjer delajo vsi delavci v enem 
obratu, so se tudi naši hišniki pripravili 
na vsak narodni praznik. Ni jim bilo 
žal truda in poti. Najbolje so se od
rezali, kakor pravijo, s proslavo 29. no
vembra. Kar sami in njihovi otroci so 
pripravili prav prisrčen pozdrav. Se
veda je podružnici veliko pomagal pri 
njenem delu tudi okrajni odbor. Na 
občnem zboru so bili prisotni tudi hiš
niki iz Šiške, ki so imeli doslej svojo 
podružnico, sedaj pa bodo skupaj. Pra
vijo, da se bodo kot doslej mesečno 
sestajali, krajevni odbor pa jim bo pre
skrbel tudi prostore za pisarno v Beeth
ovnovi ulici 9. Sedaj bo šlo.

Razprava je presegla moje pričako
vanje. Obširno so govorili o svojih dolž
nostih pri vzdrževanju stanovanjskih 
stavb, ki da jih morajo varovati kakor 
svojo lastnino. Dejali so: »Bolj ko bo
mo obvarovali to. kar imamo, tem manj 
bo treba graditi.« Načeli pa so tudi 
vprašanje hišnih aktivov. Hišni aktiv 
bi moral biti eno s hišnikom. Sodelo
vati bi moral z njim pri varovanju sta
novanj. Hišniki pravijo, da imajo s hiš
nimi aktivi mnogokje kaj slabe izkuš
nje. Nekateri aktivi se niti ne zmenijo 
za to, če jih hišniki opozorijo, da te ali 
one stvari v stanovanju niso obvaro
vali tako, kakor bi bilo treba.

Nič kaj razveseljivo ni to, da večina 
hišnikov še nima prav urejenega delov
nega razmerja. Marsikje jih izkoriščajo. 
Delajo za borih nekaj dinarjev na me
sec po več ur dnevno. Ponekod imajo 
tudi nepravilno sklenjene pogodbe, ka
kor na primer hišniki v Litostroju. 
Stanovanjski uradi utesnjujejo hišnike 
v že tako bornih stanovanjih in jim Vsi
ljujejo tuje stanovalce. Nekateri gospo
darji jih silijo, da morajo plačevati vo
darino, čeprav porabijo veliko vode za 
pomivanje stopnišč, hodnikov, šip itd.

Govorili so tudi o socialnem zavaro
vanju hišnikov. Veliko svojih življenj
skih moči izgubijo pri opravljanju svo
jega dela. Takrat, kadar zbolijo, so pre
puščeni samim sebi. Socialno in pokoj
ninsko niso zavarovani, ker za svoje 
delo ne dobivajo predpisanih zaslužkov, 
na temelju katerih bi bili lahko zava
rovani. Člani so zato novemu odboru 
naročili, naj na pristojnih mestih sproži 
to in še druga važna vprašanja, da bo
do čimprej rešena.

Čeprav na občnem zboru hišnikov 
ni bilo »nič posebnega«, pa vendar je 
bilo to skrbno pripravljeno zborovanje, 
na katerem so obravnavali važna vpra
šanja iz življenja članov.

20. MAJA BO III. KONGRES 
SINDIKATA TRGOVSKIH 

USLUŽBENCEV
III. kongres Centralnega odbora sindi

kata delavcev in uslužbencev trgovskih 
podjetij bo 20. maja 1952 v Beogradu. 
Kongres bo sprejel nov pravilnik, izvolil 
nov centralni in nadzorni odbor ter ras« 
previjal o dosedanjem delu.



Jo m xxno ^ojpo.ctaUb<Cfc
Računovodstvo nas je premalo opozarjalo na to, 

kakšni so stvarni stroški proizvodme
Delavski svet tovarne »Unitas« v 

Ljubljani je na 9. zasedanju 8. t. m. 
razpravljal o ugotovitvah finančne kon
trole, ki je pregledala poslovanje pod
jetja za čas od januarja do oktobra 
lani. V svojem poročilu finančna kon
trola sicer ni obdelala celotne dejav
nosti podjetja, temveč je opozorila le 
na nekatere pomanjkljivosti, ki jih je 
opazila v delu podjetja in katere je ču
til tudi delavski svet. O ugotovitvah fi
nančne kontrole so zelo živahno in 
tehtno razpravljali. Ob zaključku raz
prave pa so sklenili — seveda med dru
gimi stvarmi — tudi to, da morajo v 
podjetju čimprej postaviti tehnične nor
mative materiala in izdelavnega časa 
ter izboljšati gospodarsko evidenco. 
Mnenja so, da je to način za izboljša
nje gospodarjenja s podjetjem.

V razpravi so resno govorili o teh 
stvareh. V »Unitasu« doslej niso imeli 
tehničnih normativov. Proizvodnjo so v 
glavnem nadzorovali po normativih, ki 
so bili sestavljeni na podlagi njihove 
planske kalkulacije iz leta 1948. Le 
prav malo so jih popravili v letu 1950. 
Posledica tega je bila, da jih je sem in 
tja kakšen proizvod stal več, kakor pa 
so zanj dobili. Da so bile norme v livar
ni sive litine postavljene precej »na 
oko, nam pove tudi primer, da so li
varji včasih normo presegali celo z nad 
200%. Če bi se to dogajalo še vnaprej, 
bi nedvomno žeto škodovalo resnemu 
gospodarskemu razvoju' podjetja.

Na delavskem svetu so tudi potožili, 
kakšne težave so imeli lani. Podjetje 
ni moglo dobiti potrebnega materiala, 
dasi izdeluje okovje za sanitarne na

prave, kljuke, peči itd., torej predmete, 
ki jih krvavo potrebujemo pri novo
gradnjah Podjetje si je moralo dolgo 
časa prizadevati, da je dobilo tehnika, 
ki naj vodi po tej strani delo v tovarni. 
Lani so ga vendarle dobili.

Razen o slabostih normiranja so čla
ni delavskega sveta razpravljali tudi o 
dokaj pomanjkljivi evidenci. Dogodilo 
se je na primer, in to večkrat, da je

Zajc, predsednik delavskega sveta 
tovarne »Unitas«

Češkoslovaško gospodarstvo je po krivdi 
Sovjetske zveze zaio v krizo

V Češkoslovaški v vseh povojnih letih 
ni bilo gospodarsko stanje nikoli tako 
slabo, kakor je bilo lansko leto. Že v za
četku leta je bila vlada prisiljena uvesti 
karte za kruh, katere so dve leti prej 
s tolikim hvalisanjem odpravili. Lansko 
leto so se nenavadno dvignile cene mesu, 
masti, jajcem in drugim predmetom ši
roke potrošnje. Spet so bili prisiljeni 
uvesti prodajo krompirja na karte. Zelo 
težak prehranbeni položaj je označil 
predsednik češkoslovaške vlade Zapo- 
tocky, ki je v narodni skupščini dobe
sedno dejal: »Bila bi velika neumnost, 
če se ne bi zavedali, da nam povzroča 
preskrba največ težav in da je ona tudi 
vzrok največjih protestov in nezado
voljstva!«

V zvezi s poslabšanjem preskrbe pa 
v Češkoslovaški pada tudi storilnost. 
Pred vojno leta 1933 so v največjem pre
mogovnem bazenu ČSR nakopali po dve 
toni premoga na vsakega moža, sedaj pa 
ga nakopljejo le po 1600 kg, čeprav so 
rudnik s strojnimi napravami v marsičem 
izpopolnili. Po službenih podatkih je v 
tretjem četrtletju dosegla proizvodnja 
premoga le 91.3%, metalurgija pa 92% 
predvidenega plana.

JUGOSLAVIJA BO RAZSTAVLJALA 
NA VELESEJMU V INDIJI

Na letošnjem velesejmu v New Del
hiju in Karačiju bo s svojim posebnim 
paviljonom zastopana tudi Jugoslavija. 
Razstavni in gradbeni material za ure
ditev našega paviljona na tem vele
sejmu je že na poti v Indijo. Poleg 
trgovskega bo naš paviljon imel tudi 
propagandni značaj, ker bo indijskemu 
ljudstvu prikazal tudi lepote naše 
države.

ZDA SO LANI IZVOZILE 2 MILIJONA 
TON ŽITA VEČ KAKOR 

PREJŠNJE LETO
V poslednjih petih mesecih, to je do 

konca novembra lanskega leta, so ZDA 
izvozile okrog 6 in pol milijona ton ži
ta (v glavnem pšnico, moko in te
stenine) t. j. za 2 milijona ton več, ka
kor prejšnje leto v istem razdobju. Od 
te količine je 48%, dobila Evropa. 30% 
Daljni vzhod, 13% pa Južna Amerika.

NOVI PROIZVODI TOVARNE 
JUGOVINIL

I,etos namerava tovarna Jugovinil iz
delati še enkrat več svojih proizvodov, 
kakor jih je izdelala lansko leto. Razen 
predmetov, ki so se v letu 1951 pojavili 
na našem trgu, bodo letos začeli izde
lovati tudi tiskane zavese in namizne 
prte iz polivinila, nadalje razne jermene, 
gumbe in druge galanterijske predmete.

Nove sklade grafita so odkrili
V Hrvatski so ob vznožju Papuka 

odkrili nove sklade grafita. Priprav
ljalna dela za pridobivanje grafita, ki 
je, kakor poročajo, zelo dobre kako
vosti, so že v teku. Vzporedno s temi 
deli že postavljajo tudi naprave za 
mletje grafita. Strokovnjaki menijo, da 
bo novi rudnik grafita lahko v glavnem 
kril vse domače potrebe.

NERETVA BO SPET SPOSOBNA 
ZA PLOVBO

Spodnji del reke Neretve nekako v 
lolžini 28 km, t. j. od njenega izliva 
v Jadransko morje do Metkoviča, je 
bil pred vojno ploven. 2e pred vojno 
je ta del Neretve povezoval osrednje 
dele Bosne in Hercegovine ter zapadne

Srbije z morjem. Med okupacijo je 
okupatorska vojska porušila velik del 
njene struge. Letos so začeli s čišče
njem struge, v prihodnjem mesecu pa 
nameravajo očiščevalna dela še pospe
šiti in tako že v nekaj mesecih očistiti 
strugo, da bo Neretva postala spet 
plovna in uporabna za prevoz potni
kov in blaga. Hkrati obnavljajo tudi 
samo luko Metkovič, ki je bila med 
vojno popolnoma uničena. Ko bodo 
končana vsa ta dela, se bo ves promet 
za prevoz potnikov in blaga razvijal 
le po tej poti, s čimer bo znatno raz
bremenjena luka v Kardeljevem, kate
ro bodo lahko v polni meri izkoristili 
za izvoz in uvoz. Poleg tega pa bo 
prevoz blaga in potnikov po Neretvi 
znatno cenejši od prevoza po železnici.

LETOŠNJI ZAGREBŠKI VELESEJEM 
BO OD 13. DO 28. SEPTEMBRA

Letošnji zagrebški velesejem bo od 
13. do 28. septembra. Uprava velesejma 
je že doslej prejela iz inozemstva vrsto 
želj in ponudb raznih podjetij, ki bi 
rada razstavljala svoje proizvode na 
velesejmu. Prijavili so se že Angleži in 
tudi ameriške tvrdke nameravajo letos 
razstavljati v še večjem obsegu kakor 
lansko leto. Potrebno je zato, da tudi 
naša podjetja, ki žele biti zastopana na 
letošnjem velesejmu, sporočijo upravi 
velesejma svoje želje, predvsem pa, kaj 
mislijo razstavljati in kakšni prostori 
bi jim bili potrebni, da bi uprava mogla 
upoštevati njihove želje.

delavec, ki je sicer delal v proizvodnji, 
zaradi pomanjkanja delovne sile odšel 
za nekaj ur delat na gradbišče, skla
dat les ali kaj drugega. Toda ta delov
ni čas, ki bi se moral vpisati v breme 
režije ali kapitalne izgradnje, je bri- 
gadir-mojster ali tudi sam delavec pi
sal v breme proizvodnje. Zaradi tega 
skorajda nimajo jasnega pregleda, ko
liko ur so lani vložili v kapitalno iz
gradnjo, koliko jih imajo v režiji ali 
proizvodnji.

Značilna je bila tudi izjava enega 
od članov delavskega sveta, da je ra
čunovodstvo doslej premalo opozarjalo 
na to, kakšni so stvarni proizvodni stro
ški, oziroma ni povedalo, da je ta in ta 
proizvod predrag. Računovodstvo je 
bito premalo povezano s proizvodnjo, 
ni se dovolj zanimalo za proizvodnjo z 
vrednostne gospodarske strani. Le pre
večkrat je sprejemalo samo suhe šte
vilke, ki mu jih je dajalo komercialno 
ali tehnično vodstvo, premalo pa je 
ugotavljalo pravilnost njihovih kalku
lacij.

V »Unitasu« so že prej spregledali 
nekatere od teh napak in storili po
trebne ukrepe Ustanovili so posebno' 
komisijo za pregled gotovih izdelkov. 
Vsako nastalo škodo, ki zmanjša vred
nost proizvoda, krije tisti, ki je škodo 
povzročil. Tehnično vodstvo je tudi za
čelo za posamezne delovne operacije 
ugotavljati tehnične norme in na pod
lagi teh izračunavati akordni zaslužek. 
Ko je vodja tehničnega vodstva poro
čal' o tem, koliko je že storjenega pri 
postavljanju tehničnih norm, so mu 
člani delavskega sveta svetovali, naj se 
obrne za pomoč tudi do starih izkuše
nih delavcev, da bi bito normiranje 
čimprej in čimuspešneje opravljeno. 
Z normiranjem bodo res morali pohi
teti, če bodo hoteli poceniti svoje iz
delke. Pocenili pa jih bodo lahko, če 
bo vsak delavec res plačan le za tisti 
delovni čas, ki je za izdelavo proizvoda 
potreben, in če bo čim manj izmečka. 
Pri normiranju kleparskih del za male 
peči, kar je seveda le ena delovna ope
racija, so na primer ugotovili, da se 
lahko delovni čas skrajša za 15 minut. 
S 1. januarjem pa so uvedli v proiz
vodnji tudi nove delovne naloge, tako 
da bo iz njih poslej razvidno, koliko 
časa je kdo delal v proizvodnji ali pri 
režijskih delih, koliko in kakšnega ma
teriala je porabil za izdelavo proizvoda. 
S tem bodo tudi evidenco postavili na 
zdrave noge. Razen tega pa so se od
točili, da bo tehnični sektor vsakih 14 
dni sklical proizvodni sestanek, kjer 
bodo podrobno razčlenjevali potek pro
izvodnje.

Vendar v »Unitasu« sklepi delav
skega sveta in upravnega odbora ne 
smejo ostati le v ozkem krogu ljudi, 
kot se je to doslej včasih dogajalo. Vsa
kega delavca je treba seznaniti, o čem 
delavski svet razpravlja, da potem lah
ko tudi oni dajo koristne predloge. To 
bo seveda morala bolj skrbno kot do 
sedaj opravljati sindikalna organizacija. 
Doslej je sindikat v tej smeri premalo 
napravil Na zasedanju so dejali, da ni 
bito na primer že dolgo časa članskega 
sestanka niti zborovanja delavcev, kjer 
bi se pogovorili, kako in kaj naj delajo, 
da bodo čimbolj uspešno gospodarili. 
Seveda pa člani delavskega sveta ne bi 
smeli čakati samo na to. kaj bo storila 
sindikalna organizacija, marveč naj bi 
tudi oni v prostem času razlagali vsak 
v svojem obratu, o čem so sklepali na 
zasedanju. Vsekakor je zadnje zaseda
nje pokazalo, da so v »Unitasu« krenili 
na pot rentabilnejšega gospodarjenja.

0 PRORAČUNIH, ČLANARINI IN KVOTAH
v sindikalnih organizacijah za leto 1952

Jeseniški delavci so razpravljali
(Nadaljevanje § 1 fctrani)

AKUMULACIJA JE EDEN IZMED 
STEBROV DRUŽBENEGA PLANA
Družbeni plan temelji na tem, da je iz

računano, kolikšno akumulacijo lahko doseže- 
jo posamezne gospodarske veje, koliko lahko 
daje podjetje socialistični skupnosti, da bi 
izvedli naše naloge. Na osnovi dejanskih do
hodkov podjetja ho banka izračunala, koli
ko podjetju pripada za njegov plačni fond, 
seveda upoštevajoč pri tem obveznosti, ki 
jih ima podjetje do skupnosti. S plačnim 
fondom bo potem gospodaril delavski svet, 
ki bo ta zaslužek delil med delavce po dolo
čenem pravilniku, ki ga sprejme delavski 
svet, potrdita pa višje sindikalno vodstvo in 
državni organ, da se zagotovi splošni nad
zor nad razdeljevanjeip plačnih fondov. 
Zato je tudi razdelitev plač odvisna od 
norm, od razvrstitve delovnih mest in po
dobno. Zagarantirane pa bodo samo tiste 
plače, ki jih država jamči v vsakem primeru 
delavcem, ki delajo.

Zato pa je sedaj velike važnosti, da de
lavski sveti prouče stopnje akumulacije, t.j. 
odstotek prispevka, ki ga bodo po družbenem 
planu morali potem odvajati. Edino merilo 
za to, ali bo lahko podjetje doseglo predvi
deno stopnjo, mora biti dejanska gospodar
ska sposobnost podjetja. Zelo napačno bi 
bilo mišljenje, da bo podjetje laže izhajalo, 
če sedaj malo »skrije«. To podjetju ne bo 
koristilo, ker bomo vse te rezerve prej ali 
slej odkrili in sc proti takim pojavom ne
usmiljeno borili. Lahko na povzroči dolo
čene težave, ki se bodo seveda po svoje od
razile tudi na podjetju, ki bi špekuliralo.

PODJETJE, KI BO ZNIŽALO 
PROIZVODNE STROŠKE, BO 

LAHKO IZ PRIHRANKA PREVZELO 
NASE TISTE PREVOZNE STROŠKE, 

KI JIH IMAJO DELAVCI IZ 
ODDALJENIH KRAJEV

Povišanje cen želez, tiarifam je narekova 
la potreba po rentabilnosti železnic. Seveda 
je ta podražitev trenutno prizadela tudi de
lavce. Mogoče pa jo je popraviti. Podjetje 
naj zniža proizvodne stroške in naj potem 
prevzame nase tiste stroške nad 600 dinarjev 
ki jih imajo delavci, ki se vozijo iz oddalje
nih krajev na delo. To pa potem lahko iz

V tem času imajo vsa vodstva sindikalnih 
organizacij dokaj dela s pripravami občnih 
zborov. Med te priprave sodi tudi poročilo 
o delu organizacije, ki ga morajo organi
zacije predložiti občnemu zboru. Del po
ročil izvršnega odbora podružnice pa je 
tudi zaključna bilanca o finančnem gospo
darjenju v preteklem letu ter predlog pro
računa za prihodnje leto. Nedvomno je iz
delava proračuna zelo velikega pomena, ker 
se v proračunu izraža način gospodarjenja 
s sredstvi organizacije ln po svoje tudi samo 
delovanje organizacije. V pravilniku za fi
nančno poslovanje sindikalnih organizacij je 
takole zapisano v 1. členu: »Osnova za tinanč- 
no poslovanje sindikalnih organizacij je pro
račun. S proračunom se za eno leto vnaprej 
določajo etohodki in izdatki organizacije. 
Praviloma izdatki ne smejo presegati zneska 
predvidenih dohodkov.«

Seveda ta naloga letos ni posebno lahka. 
V času, ko pripravljamo proračune, se naše 
narodno gospodarstvo notranje preusmerja 
na nov gospodarski sistem. Eden Izmed nuj
nih vzrokov teh gospodarskih sprememb je 
bilo tudi povečanje tako imenovanih nebla
govnih uslug, ki pa pomenijo za veliko ve
čino naših organizacij glavno breme prora
čunskih postavk.

Uvedba novih ekonomskih cen, predvsem 
zvišanje cen neblagovnim uslugam, povi
šanje izdatkov za plače po novem sistemu, 
•eveda nujno vodi k temu, da so se morale * *

povišati tudi proračunske potrebe, zlasti sin
dikalnih vodstev. Tako kljub občutnemu 
znižanju osebja v sindikalnih vodstvih ra
stejo proračunske potrebe teh vodstev.

Prejšnja leta so vodstva sindikalnih or
ganizacij razpolagala poleg rednih sredstev 
tudi s sredstvi za kulturno vzgojne potrebe 
sindikalnih organizacij, preteklo leto pa so 
vsa ta sredstva ostala neposredno podruž
nicam ln so te le majhen del, t. j. 10 '/e, 
odpošiljala sindikalnim svetom. Nikjer nj 
bilo primera, da bi republiški ali krajevni 
odbori sredstva iz naslova kulturno-prosvet- 
nega sklada zbrali lz vseh organlzacH na 
svojem področju za splošne kulturne potrebe 
v sindikatu. Zato je bilo celo precej podruž- 
nlc, ki so razpolagale z mnogo večjimi 
denarnimi sredstvi kot nekatera nadrejena 
vodstva, zlasti ua kot mnogi sindikalni sveti. 
V prenekatcrlh podružnicah so s temi sred
stvi tudi zelo slabo gospodarili. O tem smo 
že nekajkrat govorili. Prirejali so razna 
potovanja, izlete, razdeljevali nagrade, delili 
ta denar drugim organizacijam ter s tem 
denarjem prirejali celo veselice kljub temu, 
da uredba (glej Uradni Ust FLRJ 42/50) točno 
določa, da se sme ta denar uporabljati samo 
po vnaprej določenem proračunu, ki ga odo
bri članstvo ln kljub temu. da uredba tudi 
predpisuje, v kakšne namene se ta sredstva 
smejo uporabljati.

(Nadaljevanje na 3 strani.)

plačuje na dva načina, da več razdeli na 
plače, ali pa da pusti plače neizpremenjene 
in razdeli višek kot prispevek za stroške Iz
nad 600 dinarjev mesečno.

Poleg teh stvari jo tov. Kidrič odgovoril 
delavcem na številna druga vprašanja. Ob 
koncu pa je dejal, da more koristiti 
vsak samemu sebi in naši skupnosti le, če 
vsi upoštevamo naše skupne interese in 
tudi po svojih močeh prispevamo, da se 
uresničijo. Seveda pa naša skupnost zahteva 
od vseh nas velikih naporov in žrtev, k»r pa 
je tudi razumljivo, sa.1 je socializem mogoč 
le, če premagamo podedovano zaostalost, ker 
socializem zahteva moderne tovarne, visoko 
proizvodnost dela. To pa je mogoče doseči le, 
če upoštevamo skupne Interese in če vsi pri
spevamo, da se uresničijo.

Od. tedna do tedna
JUGOSLAVIJA IN ZDA STA PODPISALI SPORAZUM O GOSPODARSKEM 

SODELOVANJU — NOVIH 25 MILIJONOV DOLARJEV KOT POMOČ JUGOSLA 
VIJI - ITALIJANSKE OBLASTI ZAPIRAJO SLOVENSKE ŠOLE - ALBANSKI 
KMETJE IŠČEJO ZAVETJA V JUGOSLAVIJI - KRIZA FRANCOSKE VLADE 
ŠE TRAJA - FRANCIJA SE VNEMA ZA SPREJEM LR KITAJSKE V OZN - 
224 MILIJARD DOLARJEV ZA OBRAMBO ZAPADNE EVROPE - PRVI DEL 
CHURCHILLOVIH RAZGOVOROV S TRUMANOM JE KONČAN - SOVJETSKE 
OBLASTI V AVSTRIJI IZPUŠČAJO IZ ZAPOROV BIVŠE NACISTE - POLOŽAJ 
OB SUEŠKEM PREKOPU SE ZAOSTRUJE - NA KOREJI NIC NOVEGA - 
TRUMAN ŽELI OBDRŽATI GENERALA EISENHOAVERJA NA SEDANJEM PO
LOŽAJU — JOŠIDA ODGOVARJA NA STALINOVO NOVOLETNO POSLANICO.

Prejšnji teden je bil med vladama 
ZDA in Jugoslavijo podpisan sporazum 
o gospodarskem sodelovanju. Po tem spo
razumu bo vlada ZDA nudila naši državi 
blago, storitve in drugo pomoč, ki jo bo 
ta zahtevala, vlada FLRJ pa si bo pri
zadevala, da uporabi ta sredstva za po
speševanje razvoja industrije in kmetij
stva, da zagotovi stabilnost svoje valute 
in po svojih močeh omogoči ter pospe
šuje izmenjavo dobrin na svetovnem 
trgu v smislu mednarodnih trgovskih 
načel. — Sporazum je začel veljati 8. ja
nuarja in bo veljal do 30. junija 1955, v 
kolikor ne bo že prej prenehal veljati v 
skladu z odrejenimi pogoji.

*
Vlade ZDA, Anglije in Francije so 

naši državi za prvo polletje 1952 odo
brile novo pomoč v višini 25 milijonov 
dolarjev. Od tega zneska odpade 16.25 mi
lijonov dolarjev na ZDA, 5.75 milijonov 
dolarjev na Anglijo in 3 milijone dolar
jev na Francijo. Iz tega odobrenega 
kredita bo naša država prejela v teh 
državah surovine, ki so nam nujno po
trebne za našo industrijo.

*
V Krminu na Goriškem so italijanske 

oblasti zapirle še edini slovenski razred 
na slovenski osnovni šoli. Svoj sklep je 
italijanske občinska uprava utemeljila s 
tem, češ da ni dovolj prostora in da 
je v bližnji slovenski vasici Lešivo — 
5 km od Krmina — itak slovenska šola. 
Krminsko slovensko šolo je doslej obi
skovalo 25 slovenskih otrok, število teh 
pa bi bilo nedvomno še večje, če itali
janske oblasti ne bi prepovedale obisko
vanja te Šole otrokom iz mešanih zako
nov. Demokratična fronta Slovencev je 
po svojem predstavniku takoj protesti
rala pri italijanskih oblasteh zoper ta 
ukrep in predložila dokaze, ko so itali
janske oblasti v sicer slovenskih šolah 
odprle italijanske razrede, če se je pri
javilo le 5 Italijanov.

*
V bližini Gostivarja je pribežala v 

našo državo skupina albanskih državlja
nov. V skupini so tudi 4 žene in 5 otrok. 
Albanski begunci so hodili vso noč in 
bredli visok sneg preko zasneženih pla
nin, da so prišli na naše ozemlje. Iz 
Albanije so zbežali zaradi hudega nasi
lja, previsokih odkupov im težkega go
spodarskega stanja ki vlada v Albaniji.

*
Kriza francoske vlade, ki traja že te

den dni, še vedno ni rešena. Krizo je 
izzvala nezaupnica, ki jo jo izglasovala 
francoska skupščina proti Plevenovi 
vladi, ko ji je ta predložila v razpravo 
proračun. Kljub temu, da je dobilo do
slej mandat za sestavo vlade že 6 pred
stavnikov različnih strank, nihče od 
njih ni mogel sestaviti nove vlade, ozi
roma so nekateri že takoj v začetku od
klonili mandat. Sedaj skuša sestaviti 
novp vlado radikalni socialist Faure. biv
ši pravosodni minister v Plevenovi vla
di. Vse kaže, da tudi njemu ne bo uspelo 
sestaviti vlade in da bo kriza trajala še 
nekaj časa.

Ker bi se 2. februarja morali sestati 
v Lizboni predstavniki Sveta atlantske 
zveze, poročajo, da do tega sestanka ne 
bo prišlo vse dotlej, dokler ne bo rešena 
francoska vladna kriza.

*
Položaj v Indokini čedalje bolj vzne

mirja francoske politične kroge, ker bi 
se utegnilo zgoditi, da bi v danem tre
nutku prišlo na tem področju do posre
dovanja Kitajske. Francoski diplomatski 
krogi zato razpravljajo o tem, če ne bi 
bilo najbolje priznati ljudsko republiko 
Kitajsko in jo predlagati za sprejem v 
OZN.

*
Izvršni odbor začasnega komiteja Or

ganizacije severnoatlantskega paktu je iz
delal za naslednja tri leta (1952 do 1954) 
proračun, ter ocenil, da bo za obrambo 
Zapadne Evrope potrebnih 224 milijard 
dolarjev. Od tega bo 74 milijard odpadlo 
na evropske države, ostalih 150 milijard 
pa na Združene države Amerike in Ka
nado.

Prvi del Churchillovega obiska pri 
predsedniku ZDA Trumanu je bil končan 
sredi prejšnjega tedna. Oba državnika 
sta razpravljala o vprašanjih Srednjega 
vzhoda in Jugovzhodne Azije ter sta si 
bila edina tudi glede sodelovanja Za
hodne Nemččje v obrambnem sistemu 
Zahoda. Truman in Churchill sta prepri
čana, da vojna ni neizogibna in da bosta 
ostala v stalnih stikih zaradi posveto
vanj o vseh vprašanjih, ki bi lahko po
večale nevarnost za mir v svetu. Obe 
državi si bosta prizadevali, da čimbolj 
odstranita nevarnost na Daljnem vzhodu. 
Razpravljala sta tudi o pomanjkanju su
rovin, vendar končnih zaključkov nista 
izdelala. O tem bosta razpravljala še. ko 
se Churchill vrne iz Kanade, kamor je 
prejšnji teden odpotoval na razgovore s 
predsednikom kanadske vlade.

*

Na podlagi sklepa sovjetskega viso
kega komisarja za Avstrijo in amnestije 
predsednika avstrijske republike so av
strijske oblasti izpustile iz zaporov 51 
oseb, ki so bile obsojene zaradi delova
nja v nacističnem gibanju in raznih 
drugih zločinov.

*

Področje Sueškega prekopa se je spre
menilo v pravcato bojišče. Izjave držav
nikov in vojaških poveljnikov na obeh 
straneh dokazujejo, da spor le ne bo 
tako enostavno in kmalu izravnan. Sueški 
prekop predstavlja za Anglijo važno vo
jaško točko, zato smatra, da sedanji tre
nutek ni niti najmanj primeren, da bi 
se Suezu odpovedala. Temu nasprotno pa 
egiptska vlada vztraja na odpovedi po
godbe iz leta 1936. Zaradi takšnega sta
lišča obeh strank se eden za drugim 
vrstijo spopadi in sabotaže, v zrak lete 
proge, pripadniki »osvobodilnih bataljo
nov« minirajo potrolejske vodo in pri napravah Sueškega prekopa je izbruh, 
nila stavka med tamkaj zaposlenimi de
lavci. Egiptska policija in civilisti pa so 
se spopadli s 1800 angleškimi vojaki, s 
čimer ta spor zav..oma čedalje večji ob
seg in takšne oblike, da jo le malo upa
nja za kakršno koli pametno in skorajš
njo rešitev tega spora.

*

Razgovori v obeh pododborih za pre
mirje na Koreji v minulem tednu niso 
privedli do nobenih uspehov. Severni, 
kakor je dejal poveljnik 8 armade OZN. 
sicer želijo mir, vendar pa pri pogaja
njih kažejo, da bi radi dosegli takšno 
premirje, ki ustrezalo samo njim.

*

V zvezd e predsto.ječimi valitvami no. 
vesa predsednika Združenih držav Ame- 
rike se v ameriškem in drugem svetov, 
nem tisku pojavljajo ugibanja, kdo vse 
bo kandidiral za mesto novega predsed
nika. Poleg senatorja Tafta, ki prihaja 
kot resen kandidat v poštev, ugibajo 
tudi o kandidaturi generala Eisenho- 
werja. ki je sedaj vrhovni poveljnik oho. 
roženih sil Atlantskega pakta. Čeprav 
se general Eisenhower o kandidaturi še 
ni izrekel in se še izmika izjavi, pa je 
predsednik Truman te dni izjavil, da 
želi, da bi Eisenhower ostal na sedanjem 
položaju vse dotlej, dokler ho to po
trebno. Dejal je. da bo generala razrešil 
sedanje dolžnosti le na njegovo osebno 
zahtevo. V zvezi s tem pa tudi sedanji 
predsednik ZDA Truman še ni povedal 
svojega stališča, ali misli tudi on ponov
no kandidirati ali ne. Svojo odločitev, ka
kor pravi, namerava objaviti šele nekaj 
pred tem. ko bo skupščina stranke ime
novala svojega kandidata.

*

»Ne z besedami, ampak z dejanji naj 
Sovjetska zve®a dokaže svojo iskrenost 
do japonskega ljudstva.« je rekel pred
sednik japonske vlade Jošida na tiskov
ni konferenci, ko ie govoril o novoletni 
poslanici, katero ie poslal Stalin janon. 
skemu ljudstvu. »Sovjetska zveza ho 
najbolj dokazala svojo dobro voljo.« je 
dejal Jošida, »če bo vrnila 300.000 japon
skih vojnih ujetnikov njihovim družinam.«

Nemci so sprejeliPretekli teden so v zahodnonemškem parlamentu začeli razprav
ljati o potrditvi Schumanovega plana in ga v petek tudi končno 
sprejeli. To je prav gotovo eden vaznih dogodkov, ki se je zadnje 
dni dogodit v evropski politiki in se bomo zato tudi mi nekoliko 
pomudili pri tem vprašanju. Nemčija je sedaj ie tretja država, Luxemburg — Šest držav, vtem k(\ je Anglija iz bojazni, da ne bi iz-
ki je sprejela Schumanov načrt — to je načrt o združitvi zahodno- gubila na pomenu kot velesila, ta predlog odklonila. Nizozemska in
evropske jeklarske in premogovne industrije. Francija sta že potrdili sprejetje plana, pred nemškim parlamentom

Poglejmo, zakaj se ta načrt imenuje Schumanov in kakšne pa so to vprašanje pretresali pretekli teden, kjer so Adenauer in nje-
spremembe bo prinesel v gospodarstvo in politiko zahodne Evrope? (jova koalicija vodili ostro borbo, da so uspeli predlog izvleči skozi

Minister zunanjih zadev Francije Robert Schuman je pred več parlament, v katerem nastopa v močni opoziciji socialdemokrat 
kakor enim letom predlagal, naj bi združili zahodnoevropsko jek Schumacher, ki se s tem predlogom ne strinja. Od Nemčije je bilo 
larsko in premogovno industrijo ter ustanovili novo telo »Haute odvisno sedaj, ali bo Schuynanov plan sprejet v celoti, saj je 
Autoritč« — Visoko upravo, ki bi skupno upravljala to industrijo, nemška jeklarska industrija najmočnejša v zapadni Evropi. V lan-
katera predstavlja 
okoli dve tretjini 
evropske industrije 
jekla in nad polovi
co vse premogovne 
industrije. Po tem 
načrtu bi ustvarili 
skupno in enotno ev
ropsko tržišče in dr 
žave - članice bi se 
morale podrediti Vi
soki upravi, pri če 
mer bi seveda izgu 
bile nekoliko svoje 
samostojnosti. Schu
man v svojem načr- 
tu obljublja, da bi 
se začele nato posto
poma ukinjati carin 
ske in ostale omejit 
ve in bi se ustvari
le enake možnosti za 
vse člane glede pro 
izvodnih stroškov, 
investicij in moder
niziranja mehaniza
cije.

Za sodelovanje v 
tem načrtu so se iz 
rekle Francija, Nem 
čija. Italija in drža 
ve Bcneluxa — Bel 
gija, Nizozemska in

tekstiunmist«
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j*© KEMIKALIJE 
JoN LAHKA INDUST6.

skem letu je na primer znašala proizvodnja surovega železa v 
Zahodni Nemčiji 13,5 milijona ton. v Franciji pa 9,6 milijona ton, 
— to se pravi skoraj 70% vse proizvodnje v državah, ki nameravajo 
sodelovati v tem načrtu. Iz tega je jasno videti, da je torej končni 
uspeh Schumanovega plana odvisen prav od tega, kako ga je 
sprejela Nemiijal

Gospodarstveniki zahodne Evrope smatrajo, da je ta plan nov, 
višji tip kapitalističnega gospodarstva, v katerem se bo lahko našel 
skupni jezik proizvajalcev in se bo onemogočila konkurenčna borba 
na tržišču.

Zakaj je bila dana pobuda za takšen planj
V prodaji evropskega jekla je razpon med ponudbo in povpra

ševanjem vedno bol] naraščal, Francija pa je neprestano čutila 
primanjkljaj premoga in koksa, katerega je morala za drag denar 
uvažati iz prekomorskih držav. Podobno je bilo tudi z Nemčijo. 
Zato je sekretariat evropske komisije Združenih narodov priporočil, 
naj bi poiskali izhod za potrošnjo jekla in pravilno razdelitev pre
moga ter rešitev investicijske politike. Ua pa bi se trt lahko doseglo, 
bi bilo treba izvesti temeljito prenrientacijrr zapadnoevrnpske pro
izvodnje ter žrtvovati tudi nekaj interesov posameznih monopoli
stičnih skupin Iniciativo za izvedbo takšnega plana je tedaj pre
vzela Francija s Schumanovim planom

Da se je Francija postavila v ospredje lega plana, je bilo V 
njenem posebnem interesu. Dvig nemške industrije in njene gospo
darske moči je predstavljal stalno nevarnost za Francijo Seveda tu 
ne gre za goli gospodarski prestiž, amiiak kot je pokazala preteklost, 
gre še v večji meri za to. da se odstrani nevarnost nemške napadal
nosti. Francija hoče že danes, dokler so v Nemčiji še zasedbene 
vojaške oblasti in je Nemčija še izdvojena iz mednarodne politične 
in gospodarske arene, doseči lak položaj, ki bi ji lahko zagotovil 
mirno bodočnost in razvoj.razvoj.

t torej i __
skih držav, temveč je tudi kal za

Schumanov plan torej ni zgolj gospodarski sporazum šest evrop- 
j.r j- ... j i __ nadaijnje politično in gospodarsko



SuidikažnCd oh^astCzacij
PREDSTAVNIKI delovnega kolektiva podjetja 
»REMONT« NA OBISKU PRI TOVARIŠU JANKU RUDOLFU

s, Zastopniki delovnega kolektiva kovin- 
Li®?* Podjetja »Remont« iz Vižmarij pri 
. Miljani so obiskali tov. Janka Rudol-

vprašanje, zanje pa je, da so posamezni 
obrati tega podjetja zelo raztreseni, saj 
imajo poleg obrata v Vižmarjih tudi 
obrate v Škofji Loki in na Viču. V zvezi 
s tem nastaja precej težav. Primanjkuje 
i'Mi tudi strokovno izurjenih delovnih 
rok.

O vseh teh gospodarskih vprašanjih 
so se zastopniki delovnega kolektiva pod
jetja »Remont« obširno pogovorili s tov. 
Jankom Rudolfom, predvsem pa so pre
cej govorili tudi o načinu dela in o go- 
darskih nalogah njihovega delavskega 
sveta ,t)b teh gospodarskih spremembah 
pri nas. Ob koncu razgovora so dejali, da 
bo delavski svet »Remonta« dokazal, ka
ko zna ceniti zaupanje, ki ga je dobil 

— „„ sedaj, ko bo samostojno gospodaril s pod-
a)tinejših vijakov preko žičnih naprav, 1 jetjem, s tem da bo gospodaril tako, da 

Jalnih strojev, parnih kotlov še vrsto 1 bo v korist našemu narodnemu gospo- 
r,,?ih proizvodov. Resno gospodarsko ' darstvu.

Naše učenje naj bo povezano z vsakdanjim
življenjem

^.re,*scdnika Republiškega sveta ZS 
os | Ovenijo, in mu v imenu kolektiva 
■ye "io Čestitali k visokemu odlikovanju. 
»Negaciji so bili direktor podjetja tov. 
in 1je*(ar’ predsednik upravnega odbora 
dil■ i *avskega sveta ter predsednik sin- 

Kajne podružnice.
0, v. h tej priliki so se zastopniki podjetja 
s s‘rn° razgovorili s tov. Rudolfom o go- 
ja fJ\-rskih vprašanjih njihovega podj^t- 

■ Mimogrede bodi povedano, da je »Re- 
nnl< eno tistih podjetij, ki je svojo 

lerk 1,0 Pians*i0 nalogo izpolnilo v treh 
sj'h. To podjetje ima zelo pestro in vse- 

r.ansko proizvodnjo, saj izdelujejo od

. Sindikalna podružnica bivšega mi- 
'strstva za delo in podružnica Sveta 

v zdravstvo sta se na občnem zboru 
Petek popoldne združili v eno po

ložnico. Podružnica pri Svetu za 
let aVS^V0 3e bila P1"6^ dobrim pol ta ustanovljena. O svojem sindikal- 
nerri delu zaradi kratkega delovanja 
.’s° mogli kaj prida poročati. Več pa 
n vedel povedati o uspehih sindikal- 
, eSa dela predsednik podružnice biv- 

ga ministrstva za delo tov. Skitek. 
Vodstvo sindikalne organizacije je 

Srbelo za to, da je članstvo prouče- 
ai° uredbe in navodila naše socialne 
n delovne zakonodaje. Znanje, ki so si 
,a člani pridobili na študijskih sestan- 
jU> pa so posredovali tudi drugim. 
jPeli so 425 ur raznih predavanj. Med 

. rPgim so predavali na trimesečnem 
gečaju v Mekinjah pri Kamniku, kjer 
0 se zbrali člani okrajnih posredoval- 
lc za delo. Seveda je bila podružnica 
sestransko delavna.

, Tudi v razpravi so govorili o tem, 
a bodo še vnaprej svoje učenje po
tovali z vsakdanjim življenjem in 

vSakdanjimi dogodki pri nas in v svetu. 
v§akdo mora dobro razumeti vse da- 
našnje ukrepe, ki jih izdaja naša ljud- 

oblast, kajti le tako bo razumel ve- 
**e spremembe, ki se dogajajo pri nas. 

Da pa bi imeli pri študiju še več 
ba bi bile razprave še bolj ži- 

dne, se bodo zbirali na študijske se- 
Ianke po skupinah. To misel so po

vzeli iz lanskoletnega dela, ko so prav 
s študijem in delom po sindikalnih sku
pinah poživili delo in razprave.
SMETARJI V PRAGI SO STAVKALI

Zaradi znižanja živilskih obrokov so 
pred nekaj dnevi v Pragi stavkali sme
tarji. Smetarji so protestirali tudi za
radi uvrstitve v nižjo kategorizacijo v 
zagotovljeni preskrbi.

DELAVCI V INDUSTRIJI OLJA 
V ZDA ZAHTEVAJO ZVIŠANJE PLAČ

Zastopniki Zveze delavcev industrije 
olja v ZDA so sklicali sestanek, na ka
terem so poročali o ogromnih dobičkih 
ki jih imajo oljarske družbe. Zaradi 
tega zahteva zveza od teh družb, naj 
zvišajo delavcem plače za 10 do 20 cen
tov na uro.

NAD 5 MILIJONOV TON NAFTE 
JE SOVJETSKA ZVEZA ŽE IZVOZILA 

IZ AVSTRIJE
Avstrijsko gospodarstvo je zaradi so

vjetskega izkoriščanja petrolejskih podro
čij v Spodnji Avstriji utrpelo doslej iz
gubo, ki se ceni na okrog 135 milijonov 
dolarjeV. V času od leta 1945 do konca 
lanskega leta je znašala avstrijska proiz
vodnja nafte 8,350.000 ton. Od te količi
ne so sovjetske oblasti odstopile Avstri
ji le 40 odstotkov in Še to proti plačilu 
odgovarjajoče vrednosti, dočim za ostalih 
60 odstotkov Avstrija ni dobila nobene 
odškodnine.

K velikim uspehom v proizvodnji v »Savi« je pripomogla 
tudi sindikalna organizacija

, Tovarna »Sava« v Kranju je imela 
«,n* velike uspehe v proizvodnji. Stro
pi® Proizvodnje je znižala za 6,36%. 
neaktivnost dela pa so dvignili za 
3,3%• Pet racionalizatorjev in dva no- 
storja sta prihranila podjetju dva mi- 

‘bona 300.000 din.

O tem in še o marsičem so govorili 
v nedeljo na občnem zboru v »Savi«. 
Prav gotovo ima za vse te uspehe pre
cej zaslug tudi sindikalna organizacija, 
saj je vedno vzpodbujala delavce k 
čimboljšemu delu in tekmovanju.
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^vršni odbor sindikalne podružnice delavcev tovarne »Sava«, ki je lansko 
leto uspešno vodil organizacijo

V ZAPADNI NEMČIJI JE OKROG 
2 MILIJONA BREZPOSELNIH
Po poročilu, ki ga je objavilo mini

strstvo za delo Zapadne Nemčije, se je 
v novembru lanskega leta dvignilo šte
vilo brezposelnih za 92.600. V Zapadni 
Nemčiji je zdaj že okrog dva milijona 
brezposelnih delavcev.

NA JAPONSKEM STAVKAJO 
TEKSTILNI DELAVCI

Zaradi velike draginje, ki je nasto
pila nn Japonskem zaradi inflacije, je 
pričelo stavkati 150.000 japonskih tek
stilnih delavcev. Sindikat tekstilcev za
hteva od delodajalcev, naj izplačajo 
delavcem zaslužek dveh mesecev.

V ŠPANIJI SO OBSODILI 
DELAVSKE VODITELJE

Ob priliki splošne stavke, ki je bila 
marca lanskega leta v Barceloni (Špa
nija), je fašistična policija aretirala vo
ditelje stavke. Ob koncu decembra pa 
je špansko sodišče izreklo smrtno ob
sodbo nad 34 voditelji stavke. Med ob
sojenci je tudi neka tekstilna delavka, 
ki je prebila devet let v zaporu zaradi 
boja proti Francovemu režimu.

Načelnik skupnega protifašističnega 
odbora v New Yorku je poslal poziv 
Organizaciji združenih narodov, nhj 
prepreči izvršitev smrtne obsodbe. — 
Predsednik zasedanja skupščine v Pa
rizu Padilla Nervo je odgovoril, da ob
staja možnost, da se bo skupščina za
vzela za obsojene voditelje stavk in da 
bo vplivala na Francovo vlado, naj pre
kliče obsodbo.

KDOR SI V SRCU 
SVEŽ IN MLAD 
IN LJUBIŠ PRIRODNE 
LEPOTE...

PRIDI MU

Koliko lepih dni bo naš im tabornikom prineslo 
letošnje poletje. Spet si bodo postavili šotore na 
sončnih jasah in uživali lepote svoje domovine

»Taborniki so zborovali!« Ko slišimo to vest, se marsikdo med nami 
še vpraša, kdo so pravzaprav »taborniki« in kaj počno? Taborniška 
organizacija je združenje, ki uči svoje člane življenja v prirodi. Spoznava 
jih z lepotami prirode, razgrinja jim skrivnosti živalskega in rastlin
skega sveta, jih navaja k temu, da se prihajajo v naravo odpočit, raz
vedrit, uči jih »znajti sq v naravi« z najpreprostejšimi sredstvi in jih 
vzgaja v dobre in poštene napredne ljudi. Te svoje cilje pa dosega 
taborniška organizacija na ta način, da prireja za člane taborjenja, 
skupne izlete in pohode v naravi in podobno.

No, in preteklo nedeljo so se zbrali zastopniki vodov, družin, rodov 
in klubov (tako se imenujejo njihove organizacijske enote) iz vseh 
krajev Slovenije na svojo redno letno skupščino, ki so jo imeli v zbor
nični dvorani ljubljanske univerze. Na skupščini so izvolili starešinski 
svet in starešinsko upravo združenja tabornikov, statut združenja in 
vse potrebne pravilnike (o kroju in oznakah, taborni pravilnik, pra
vilnik o izpitih, zakone in značko) ter se končno zedinili na ime: Zdru
ženje tabornikov Slovenije. Združenje se bo javnosti predstavilo tudi 
s svojo resolucijo, ki so jo sprejeli na skupščini.

Nekaj pa so potožili taborniki, kar si moramo posebno vzeti k srcu: 
v organizacijskih enotah je vse premalo delavske mladine. Ip vendar 
je taborništvo tako lep in plemenit pokret, da bi morala delavska mla
dina s polnim ognjem sodelovati v njem. Zato pojdimo med tabornike, 
že sedaj se pripravljajmo na letošnja poletna taborjenja!

J/z /uuzHjtfl Jvuiiev
Delavnico so zaprli, učence pa poslali s trebuhom za kruhom

Elko Šinkovec in Ivanko Florjančič 
je krajevno krojaško podjetje v Gra
hovem pri Tolminu leta 1949 sprejelo 
v uk s triletno učno dobo. Obe dve sta 
se pridno učili vse do oktobra lani, do
kler je pač še delavnica obstajala. V 
oktobru je upravnik podjetja Ciril Re
jec odšel na trimesečne orožne vaje. 
Ključe podjetja je izročil krajevnemu 
odboru Grahovo, v delavnici pa • je 
ostalo še nedokončano delo. Odborni
kom krajevnega ljudskega odbora v 
Grahovem je bilo za nedokončano delo 
kaj malo mar, še manj pa sta jim bili 
mar obe učenki, ki sta tik pred iz
pitom. Krajevni odbor je podjetje raz
pustil, obe učenki pa sta ostali brez 
sredstev in tudi še doslej nista opravili 
izpitov.

Šinkovčeva in Florjančičeva sta se 
večkrat oglasili na poverjeništvu za 
delo, da bi jim to svetovalo, kaj naj 
storita. Nekaj časa so jima na pover
jeništvu obljubljali, da bo podjetje ob
novljeno, oni dve pa da bosta dobili 
vse, kar jima pripada za čas, ko nista 
delali. Ko sta se pred dnevi zopet zgla
sili na poverjeništvu za delo v Tolminu 
in vprašali, kaj bo z njuno zaposlitvijo, 
so jima takole odgovorili: »Vama ne 
pripada ničesar, ker je podjetje raz
puščeno; takšen odgovor smo dobili iz 
Ljubljane.« Na kraju so jima na po-

DELAVCI TOVARNE BARV 
IN LESNIH IZDELKOV V LJUBIJI 

PRI MOZIRJU SO LANI IZBOLJŠALI 
SVOJE PODJETJE 

Lani so delavci tovarne barv in les
nih izdelkov v Ljubiji skorajda povsem 
obnovili svojo tovarno. Popravili so jez, 
ki ga je že izpodkopavala voda in je 
grozila nevarnost, da ga bo tudi od
nesla. Preuredili so tudi pogonsko silo 
obrata, kajti doslej je obrat poganjalo 
vodno kolo, ki pa je bilo zastarela na
prava. Sedaj poganja stroje nova Fran
cis turbina. Franc Lihteneger

verjeništvu še tole predlagali, naj se za 
zaposlitev in zato, da bosta lahko opra
vili izpit, zanimata kar sami. Na po
verjeništvu za delo in tudi na okraj
nem ljudskem odboru menda najbrž ne 
poznajo naše zakonodaje, saj bi dru
gače ne ravnali tako z učenkama.

IZ ŽIROV OSEBNO NOSIJO KOLKE 
NA OKRAJ V KRANJ

Na nedavnem sestanku članov sin
dikalne podružnice tovarne čevljev v 
Zireh so predvsem razpravljali o novih 
gospodarskih predpisih. Lepa udeležba 
je bila dokaz za to, kako se delavci 
in nameščenci zanimajo z a ta važna 
vprašanja, ki jih zasledujejo tudi v ti
sku, saj je lepo število članov naroče
nih tudi na naš list.

V razpravi pa je udeleženec sestan
ka poročal tudi o neljubi zadevi, ko je 
bil od strani okrajnega ljudskega od
bora v Kranju z dopisnico pozvan na 
okraj. Ljudje so navajeni discipline in 
če te pokliče oblastni organ, da celo 
osebno prideš, tedaj mora za to biti 
dovolj tehten vzrok. Pa ni bil! Na 
okraju mu uslužbenec nič drugega ni 
rekel kakor to, da mora dati za svojo 
prejšnjo vlogo — kolek! Nič drugega! 
Delavec, ki je zamudil en dan dela, ki 
se je peljal najprej 38 km z avtobusom, 
potem pa še z vlakom, se je takoj za
tem lahko obrnil in šel nazaj v Žiri. 
Že ta primer je obsojanja vreden, še

nam, pis&jo
grše pa je, da se je to zgodilo že trem 
tovarišem, kakor So to na sestanku po
vedali. Ne bo težko ugotoviti, kdo je 
ta brezvestnež, in tudi primernega po
uka bi mu morali dati! Delavci so rekli, 
da bi ga morali kaznovati vsaj s tako 
vsoto, kakršen je bil izdatek treh de
lavcev, pa bi bilo kmalu konec takih 
malomarnosti.

V tovarni »Zlatorog« so lani 
pridobili 12 odstotkov novih 

članov
Sindikalna podružnica »Zlatorog« v 

Mariboru je imela prejšnji mesec svoj 
redni občni zbor. Občni zbor je bil prav 
tako dober, kakor je bilo dobro delo vse 
sindikalne organizacije v lanskem letu. V 
podružnici so imeli stalno komisijo za 
tekmovanje in kulturno-prosvetno delo. 
Izvršni odbor se je sestal na 17 sejah, 
organiziral pa je tudi .pet zborovanj s 
sindikalnimi odborniki. Na 32 članskih 
sestankih so člani sindikalne organizacije 
razpravljali o sindikalnem delu in tudi o 
delu v podjetju. V začetku leta je bilo 
v sindikalno organizacijo včlanjenih 86,3% 
delavstva. Zdaj pa je organiziranih 98,6% 
delavcev.

Po dobrih poročilih je članstvo živah
no razpravljalo o delu mladih delavcev, 
strelski družini in drugem. O delu delav
skega sveta pa je poročal predsednik 
sveta.

0 proračunih, članarini in kvotah

posebno kar se tiče vprašanja brezposelnosti, ki je v Nemčiji zadnje 
čase dobivala že precejšen obseg. Rudarski in jeklarski delavci bodo 
lahko dobili zaposlitev na vsem področju, kjer bo v veljavi Schu
manov plan in tudi njihove socialne zahteve bo odslej enotno 
uravnavala Visoka uprava.

Schumacher, predsednik socialdemokratske stranke Nemčije pa 
vi uspel dobiti na svojo stran, kljub močni agitaciji, drugega kakor

Schumanov plan
^ruževanjc zahodne Evrope. Ta težnja ima sedaj, ko Sovjeti s svojo
V ProAljot ^svodajcKi« evropske dežele, plodna tla ,(t „„ 01#vvv mvv,„ u,«^« nu„v,
v ^aie.r.Pl državah. Od tega načrta si obetajo optimistični krogi komuniste, ki pa so po moskovskih navodilih odklanjali načrt, torej 
in pancil1.’ da bo zgladil ze stara trenja m nesoglasja med Aemcijo fz drugega na<:iba kakor socialdemokrati. Njegova izvajanja,

rancijo. da bo Nemčija postala odvisna od Francije, da Schumanov plan
l Kako so se torej lotili tega vprašanja v zahodnonemškem par- pomeni samo nadaljevanje Ruhrskega okupacijskega statuta le pod
an*entu? drugim imenom in da bo s tem okrnjeno njeno nacionalno gospo-

8 Tu so nastopili Številni govorniki in tudi proti govorniki ter se darstvo, ni bil posebno prepričljiv.
,°Ho1} Schumanovega načrta, glavna nasprotja_ nastala />n- glasovanju za potrditev Schumanovega načrta, ki je po-

ci(ilciA n(iHlny koalicijskimi strankami in pa med precej m )čno - tejiaj0 ze\0 razburljivo, saj so bili poslanci med seboj skoraj v 
najCK*nolira!-sko opozicijo, ki je zavračala potrditev m iz.ahtevala, spopadih, so dosegli veliko večino pristaši načrta. Tako je
dn n^}r,8kiejimlj^ol)ljubijafo zahodneasUeV(Zakajf Zato^ker pravijo, ™ ?»ve>em Schumanovega načrta glasovalo 232 poslancev, proti 
X si pri vsem tem hoče Francija zagotoviti nadoblast in ovirati 1 ' . , ,, , . . , ,
*emčijo in nemško ljudstvo pri razvoju njenih lastnih sil. S sprejetjem plana v nemškem parlamentu je torej v glavnem

Schumacher, vodja opozicije, se sicer sam ni pojavil v parla- Lt“spj#T t^ia več kalioTendleto To jPe nedvomZZukZoeh ,nV>tu Zaradi bolezni, govorijo pa, da so bili zadnje dni govorniki ■ ’. „ Mednarodni volitiki in aosnodarstvu bilo v preteklosti malo s°c‘alistične stranke neprestano ob bolniški postelji, kjer so dobivali ™ k gospodarstvu bilo v preteklosti malo
°'avnapotila za svoje razgovore. . . vpr^anj, kjer

Adenauer je neumorno branil svoje stališče in objavil poročilo 
Redarsko politične komisije, ki je navedla sedem glavnih razlo-

politiki in gospodarstvu bilo v preteklosti malo 
bi se mnenja o uspehu in neuspehu bolj križala,

kakor v tem primeru.
Tako povezovanje Zahodne Nemčije z zahodom pa seveda tudi

. x -.jc o J „ j „  : l. 1. x — .. :   x„ ~ 7« L „®?y- zaradi katerih se vnema vlada za potrditev Schumanovega ni všeč Sovjetski zvezi, kateri križa njene račune z Zahodno Nem- 
P'nna. Meri drugim pravi, da pomeni to prvi korak k uresničenju <*’>• Posebno v zadnjem času poskušajo s svojimi predlogi o zdru- 
Pjapske nadnacionalne skupnosti; da je življenjska raven evropskih žitvi obeh con Nemčije preprečiti, da bi se vključila v zapadno- 

^a rodov v primeri z življenjsko ravnijo v Z DA prav zaradi raz evropski obrambni sistem, katerega prvi člen je prav ta Schumanov 
)*l‘ljenosti na male države močno zaostala ’ :---- '------‘ ' Sn,,.*t.hnginjenosti ha male države močno zaostala in da je zato potrebna Plan- Zadnje čase pa se slišijo tudi vesti, da namerava Sovjetska 
lnka združitev. To je utemeljil s tem. da znaša v šestih evropskih zveza na lastno pest ustanoviti nekakšno skupno nemško vlado. 
°'zavah, ki so sprejele Schumanov plan in imajo Ir,5 milijonov v kateri bi poleg predstavnikov Vzhodne Nemčije bili vključeni tudi 
1‘rebivalcev. letna nroizvodnia iekla komai 32 mitiinnov ton. medtem predstavniki Zahodne Nemčije, ki so pripravljeni delati po kre-frel?ivaicev. letna proizvodnja jekla komaj 32 milijonov ton, medtem predstavniki Zahodne Nemčije, ki so pripravljeni delati po 
S® >'"ajo Zn A s 13.5 milijoni prebivalcev okoli 100 milijonov ton letno meljskih navodilih. 
cn> manov !^an lln nudil enake možnosti vsem državam-člani- Koliko si je Moskva prizadevala, da bi preprečila sprejetje 

dvig proizvodnje. Tu ima Nemčija prav gotovo svoj interes. Schumanovega načrta, je videti tudi iz tega. da so politični vo- 
stri■ . s tem razni okupacijski statuti omejevanja razvoja indu ditelji v Vzhodni Nemčiji dobili nalog, naj pišejo osebna pisma po-gj . . O 'Vil* i u*in viMi/zoirjoru uin^i/vuii^u i tl*, uujin It 11 Olji l/ V ZlbUUlM IVOlIllztJl UVt/tt l »llttv/i/, HIX J fJtOKžJIJ IVOOl/ftlt f/to ifttt //U'
Po?w jn nadzora zaveznikov nad nemškim gospodarstvom brez- slancem v Zahodno Nemčijo, v katerih jih opozarjajo, naj glasujejo 

nCnli **„ ^ > .... proti potrditvi Schumanovega plana v »interesu miru in nemške
motnosti*. Ta pisma, ki so bila nedvomno sestavljena že v Moskvi, 
kažejo na to, da je Sovjetom ta načrt boleč trn v peti, ki bi se

Det P0^on^ne9a sprejetja Schumanovega plana so se nadejali v 
Vrl Pre.^klega tedna, ko je bilo napovedano glasovanje. Adenauer.
Bin, bonnske vlade sam je bil prepričan, da bodo uspeli iz- ga radi za vsako ceno iznebili. Zakaj sprejem Schumanovega na-
strZlat\»redl0<> zaradi tega, ker so ga podpirale vse koalicijske črta bo povzročil, da se bo Zahodna Nemčija popolnoma naslonila 
»sni ilt]. Predvsem nemški sindikati, ker si ti obetajo od plana na zahod in da od splošnih želj ustanoviti kominformistično Nem- 

J nekoliko izboljšanja položaja jeklarskih delavcev in rudarjev, čijo ne bo ostalo ničesar.

(Nadaljevanje z 2. strani)
Tod h v nekaterih organizacijah so tudi 

z rednimi proračunskimi sredstvi včasih go
spodarili kar »mimo proračuna*. Lani so 
sindikalne organizacije samo v 3. tromesečju 
izdale nad 5 milijonov za letne dopuste čla
nov. Prispevek za letne dopuste je pravilen 
in je tudi v bodoče treba članom pomagati, 
da gredo lahko na oddih. Toda vsote, ki jih 
podružnice dajo za to, morajo hiti soraz
merno v skladu z ostalimi Izdatki. Poleg 
tega pa je bilo doslej nemalo primerov, da 
prispevka za dopust niso vedno prejemali 
res najpotrebnejši člani organizacije. Precej 
primerov je, da so v organizaciji prispevali 
za dopust onemu, ki j? dolili že napotnico 
za počitniški dom, — kar že samo po sebi 
predstavlja neko ugodnost zaradi nižjih cen, 
ki so v domovih — plačali so vse stroške 
dopusta, prevoz in še nekal »na roko« Ne
kateri pravijo, da je v Mežici že kar postalo 
navada, da člani mislijo, da so to tudi njihove 
članske pravice. O vseh teh stvareh se bodo 
na letošnjih občnih zborih morali člani resno 
pogovoriti. Potrebno bo predvsem, da bodo 
podružnice bolj varčno in preudarno gospo
darile s sredstvi organizacije in da bodo 
tudi nadzorni odbori skrbeli za tako gospo
darska politiko.

Večje varčevanje s sredstvi organizacije 
nam narekuje dejstvo, da kljub podražitvi 
neblagovnih uslug v sindikalnih organiza
cijah ne bomo zviševali članskih prispevkov. 
Seveda izdatki sindikalnih vodstev so na. 
rasli in je zato potrebno, da vsi skupaj zelo 
varčno gospodarimo z razpoložljivimi sred- 
skrbno proračunsko opslovanje. redno plače- 
stvi. Velikega pomena pri tem je v prvi vršit 
vanje članskih prispevkov ter končno vklju 
čitev Še tistega dela delavcev, ki še niso 
v organizaciji. Teh je v Sloveniji še vedno 
okrog 50.000.

Skupno količino zbranih prispevkov bomo 
letos razdelili na tak način: za potrebe Cen
tralnega sveta bodo organizacije odvajale 
od 3 do 5 •/• za potrebe Republiškega sveta 
od 3 do 5 9/n, za potrebe krajevnih svetov 
pa največ do 10 '/• zbranih prispevkov n a 
področju vsakega izmed omenjenih vodstev. 
Za vodstva v posameznih sindikatih
odstotki
različni.

v a v posiiin 
prispevka 
ker je to

atih pa bodo 
za posamezna vodstva 
odvisno od velikosti in

moči posameznih sindikatov. Centralni odbori 
sndikatov hudo prejemali od 5 do 19%, re 
Pobliski odbori od 14 do 33%, krajevni od
bori pa od 5 do največ 15 % celotno vsote 
članskih prispevkov na področju posamez 
nega vodstva. l*o razpoložljivih podatkih je 
razvidno, da bodo podružnicam od članskih 
prispevkov ostali takšni dohodki, kakršni so 
bili pred XII. plenumom Centralnega vod
stva. Poleg tega pa podružnicam ostanejo 
še vsi ostali dohodki, kot so kulturni fondi 
in podobno. Najmanj sredstev bo ostalo 
podružnicam sindikata žlvllcev In grafičar 
jev, ker Imajo v Sloveniji pač najmanj čl a 
nov, naj večji del sredstev pa bo ostalo po
družnicam sindikata železničarjev, kulturno 
umetniških delavcev, zdravstvenih delavcev, 
kovinarjev, rudarjev itd.

Tudi sindikalni sveti niso za svoje pro
računske potrebe določili vsi enakih odstot
kov Največ sindikalnih svetov je predvi
delo 10.8 in 7%, najmanj pa 5 •/• od zbranih 
članskih prispevkov na svojem področju. 
Pri določanju teli odstotkov so sindlkaJul 
sveti upoštevati tudi moč posameznih po
družnic in so zato odstotke različno določ-fV5 
Zelo napačno pa je mnenje nekaterih sindi
kalnih podružnic, ki pnavijo, da slndikal 
nemil svetu »ne bodo dajali nikakršnega pri 
spevka«. V tem je tudi izražen odnos, ki ga 
ima taka podružnica do svojega področnefta 
sindikalnega vodstva.

Nekateri sindikalni sveti so napravili na
pako pri določanju povprečka članskih pri
spevkov po podružnicah. V takih primerih 
so ta povpreček izračunali na 33, 30, 25 in 
celo 20 dinarjev na člana mesečno, v tein ko 
je republiško povprečje 39 din. To napako 
bodo morali sindikalni sveti seveda popra
viti. O vseli teli stvareh morajo naši oh 
čni zbori podružnic resno razpravljati. Ko 
bodo ustaljene tržne priliko in končno Iz
oblikovane cene, tedaj bo Republiški svet 
ponovno proučil vse proračunske postavke 
in v kolikor bodo možnosti v korist pudru/ 
giral proračunske postavke v korist podre 
ni e. To pa seveda ne pomeni, da v podruž
nicah lahko mani varčno gospodarimo ■/ 
rapoložljiviml sredstvi. Ponovno pa poudar 
jamo, da je po pravilniku o občnih zborih 
občni zbor dolžan sprejeti zaključno letno 
bilanco in sprejeti predlog novega proračuna



Z današnjo številko otvarjamo novo rubriko, v kateri bomo odslej 
trikrat mesečno objavljali potrebe po delovni sili v posameznih indu
strijskih podjetjih. S tem hočemo našim čitateljem in morebitnim intere
sentom omogočiti, da se pozanimajo za mesta, katera bi jim po njihovih 
kvalifikacijah odgovarjala, pa doslej niso imeli možnosti, da bi zvedeli, 
kje in kakšna mesta so na razpolago. V zvezi s tem opozarjamo vse 
interesente, da se glede morebitnih informacij o načinu zaposlitve, 
pogojih dela in glede drugih pojasnil ne obračajo neposredno na pod
jetja, ampak na pristojne posredovalnice za delo.

Po podatkih, ki smo jih prejeli, so bile po stanju na dan 10. ja
nuar j a 1952 naslednje potrebe:

RUDARSTVO

JCu£iu\tU zapiski

Rudnik Laško
20 navadnih delavcev 

Rudnik Kočevje
50 navadnih delavcev 

Rudnik Krmelj
11 jamskih vozačev 
20 nekvalificiranih delavcev 
3 samostojne vozače buldožerjev 
3 samostojne vozače bagerjev
1 izučen električar 

Rudnik Zagorje
2 samostojna kopača 

25 priučenih kopačev
2 nekvalificirana delavca 

Rudnik Velenje
60 izučenih kopačev 
20 priučenih kopačev 
40 nekvalificiranih delavcev 
10 samostojnih električarjev 
5 samostojnih ključavničarjev 

10 izučenih ključavničarjev 
Rudnik Mežica

120 nekvalificiranih delavcev
Pripomba: Vsa mesta so na razpo

lago takoj, izvzemši za rudnik Laško, ki bo 
sprejel gornje število delovne sile s 30. ja
nuarjem 1952. Za vse primere plača po 
uredbi ter so zagotovljena pri vseh pod
jetjih tudi samska stanovanja.

METALURGIJA
Železarna Jesenice 

397 nekvalificiranih delavcev 
Železarna Guštanj

90 nekvalificiranih delavcev 
Tovarna Struišče pri Ptuju 

17 nekvalificiranih delavcev 
Pripomba: Vsa mesta so prosta

takoj, plača po uredbi, samska stanovanja 
zagotovljena.

GRADNJE
Vojne gradbeno podjetje »Tempo« Bregana 
- Krško

250 nekvalificiranih gradbenih delavcev 
Gradis Ljubljana

25 nekvalificiranih gradbenih delavcev 
Gradis Vuzenica

10 izučenih tesarjev 
60 nekvalificiranih delavcev 

Gradis Strnlšče
10 izučenih tesarjev

Splošno gradbeno podjetje »Pionir« Novo 
mesto

9 izučenih zidarjev 
13 izučenih tesarjev 
13 nekvalificiranih delavcev 

Splošno stavbeno podjetje SSP Ljubljana 
50 nekvalificiranih delavcev 

»Cegrad« Ljubljana
72 nekvalificiranih delavcev 
Pripomba: Vsa ta mesta so prosta 

takoj z Izjemo pri Vojno gradbenem pod
jetju »Tempo«, Bregana-Krško, kjer bodo 
z deli začeli konec februarja. To podjetje 
bo Imelo na razpolago samska stanovanja 
in 150 družinskih stanovanj. Plača po uredbi 
s 15 % dodatkom ter terenskim dodatkom 
od 75 do 87 dinarjev na dan. Vsa ostala 
podjetja bodo plačala po uredbi ter dala 
na razpolago tudi samska stanovanja, razen 
gradbenega podjetja »Pionir« v Novem 
mestu.

GOZDARSTVO
LIP Rlbnlca-Kočevje 

395 izučenih sekačev 
210 priučenih drvarjev 

98 nekvalificiranih delavcev 
LIP Novo mesto

60 nekvalificiranih delavcev 
LIP Nazarje-Gornjl grad

23 izučenih gozdnih delavcev 
Gozdna manipulacija Rogatec-Slatlna 

30 izučenih gozdnih delavcev 
Pripomba:: Vsa mesta so prosta 

takoj, razen pri Gozdni manipulaciji Ro- 
gatec-Slatina, ki bo sprejemala gornje šte
vilo delavcev do 31. januarja 1952. Plača 
po uredbi, samska stanovanja zagotovljena.

RAZNA PODJETJA
MLO Novo mesto

20 izučenih čevljarjev 
5 izučenih prešivalk 

Toplovod Ljubljana
10 izučenih vodovodnih inštalaterjev 
15 izučenih monterjev centralnih kurjav 
10 izučenih elektroinštalaterjev 

Granitna industrija Oplotnica 
20 izučenih kamnosekov 

Kemična tovarna Moste-Ljubljana 
31 nekvalificiranih delavcev 

Mestna kanalizacija Ljubljana 
20 nekvalificiranih delavcev

»Remont« št. 1 Ljubljana
2 izučena kleparja 
2 izučena vodovodna inštalaterja 
4 izučeni zidarji 

»Remont« 2 Ljubljana
2 izučena vodovodna inštalaterja 
2 izučena kleparja 
2 izučena mizarja 
4 izučeni sobopleskarji
2 izučena soboslikarja 

»Elma« Črnuče
4 priučeni navijalci elektromotorjev 
4 izučeni strojni ključavničarji 
1 izučen kalil ec 
1 izučen elektrovarilec 
4 izučeni orodjarji

Vojno trgovsko podjetje Odeča-Obutev — 
Ljubljana

20 samostojnih krojačev 
15 samostojnih čevljarjev 

»Kroj« Ljubljana
7 samostojnih krojačev 

»Zvezda« Ljubljana
8 izučenih čevljarjev 
1 samostojni čevljar

»Unitas« Ljubljana
3 izučeni livarji
4 priučeni livarji
1 izučen bronolivar
3 priučeni kovinobrusači
1 samostojni ključavničar
4 nekvalificirani delavci 

»Ura« Ljubljana
1 samostojni urar

Pripomba: Vsa mesta so na razpo
lago takoj. Plača po uredbi, samska stano
vanja pa nudijo: Mestna kanalizacija Ljub
ljana, »Remont« 1 Ljubljana, Elma Črnuče 
in Zvezda Ljubljana.

Delovna zakonodaja je pri nas prav
ni ovir novih odnosov,ki jih je prinesla 
zmaga naše ljudske revolucije na vseh 
področjih političnega, gospodarskega in 
kulturnega življenja, torej tudi v od
nosih delavca in uslužbenca do njego
vega podjetja, urada, ustanove ali dru
gega delodajalca. Kdor namerno ali iz 
malomarnosti krši te predpise, zanika 
torej — zavestno ali nezavestno — tudi 
pridobitve, ki so jih priborili s svo
jim bojem naši delovni ljudje na pod
ročju delovnih odnosov ter odnosov, ki 
jim je delovno razmerje temelj ali po
goj (socialno zavarovanje itd.). S pre
hodom na gospodarjenje po načelu 
lastne rentabilnosti nastopa — in se je 
deloma pojavila — nevarnost, da bodo 
skušale posamezne odgovorne osebe 
dosegati to rentabilnost na ta način, da 
se bodo skušali iznebiti na protizakonit 
in nesocialen način ženske in druge 
fizično manj sposobne delovne sile (sta
rejši delavci, invalidi, slabotnejši de
lavci itd.), ki v primeru z zdravo in 
močno moško delovno silo ne dosega 
istega delovnega učinka. Ker tako rav
nanje nasprotuje obveznostim, ki jih 
ima socialistična družba nasproti prav 
vsem svojim članom, zlasti pa načelu 
varstva ljudi v delovnem razmerju, ki 
je ustavno utrjeno, je treba proti takim 
pojavom najostreje nastopiti in jih po 
potrebi tudi javno ožigosati, da bi se 
tako pravočasno zajezile nezdrave ten
dence doseganja rentabilnosti za vsako 
ceno, tudi za ceno gaženja naše socia
listične zakonitosti.

Kako naj na primer označimo po
stopek LIP Postojna, ki je z dnem 
29. decembra lanskega leta na lepem

POPRAVEK
V članku »Za strokovno izobrazbo 

šoferjev«, katerega smo objavili v na
šem listu št. 3 z dne 11. t. m., je na
stala tiskovna pomota, in sicer v dru
gem odstavku, 18. vrsta. Pravilno se 
mora beseda glasiti »nemajhno« kazen
sko odgovornost in ne »premajhno«, ka
kor je bilo pomotoma objavljeno.

KDO BO PREVZEL LEGITIMACIJE 
ZA ZNIŽANO VOZNINO

ZA DELAVCE IN NAMEŠČENCE 
V PRIVATNIH PODJETJIH

K objavljenim navodilom, kako je 
z legitimacijami za vozne olajšave (De
lavska enotnost 11. I. 1952), dodajamo 
še naslednje:

Na podlagi pojasnila Direkcije dr
žavnih železnic bodo za delavce in 
nameščence, ki so zaposleni v privatnih 
podjetjih, prevzele legitimacije pristoj
ne sindikalne podružnice, in sicer na 
podlagi enakih seznamov, ki so pred
pisani za državna podjetja. (Objavljeno 
v Službenem listu št. 56 z dne 19. XII. 
1951 in v že omenjeni Delavski enot
nosti.) Namesto voditelja podjetja bosta 
seznam podpisala tajnik in predsednik 
sindikalne podružnice ter ga opremila 
s pečatom.

Oba odgovarjata za točnost podat
kov v seznamu, kakor tudi za uničenje 
kuponov, ki dajejo pravico za omenjeni 
popust.

Razvoj revolucionarnih teženj naših 
delovnih množic pri poglabljanju socia
listične demokracije bi mogel zajeti vse 
panoge našega družbenega udejstvova
nja. Na podlagi te ugotovitve se ozrimo 
nekoliko na tozadevno stanje v naših 
bolnicah.

Bolnice imajo svoje svete, ki jih se
stavljajo ravnatelj, njegov pomočnik in 
predstojniki vseh bolničnih oddelkov in 
zavodov. Bolniški sveti so torej sestav
ljeni izključno iz višjih strokovnih 
uslužbencev, katerih naloga je, da re
šujejo strokovna vprašanja in da vo
dijo ustanovo. Bistveno se povsem raz-

odpustil — brez vsakršnega odpoved
nega roka — celo skupino delavcev, češ 
da mora znižati kvoto delovne sile. S 
tem je ostalo na cesti več družinskih 
očetov, za katere se LIP Postojna se
veda ni niti malo potrudil, da bi jim 
priskrbel drugo zaposlitev, temveč je 
šel celo preko zakonskih predpisov, ki 
določajo najmanj enomesečni odpoved
ni rok za normalno prenehanje delov
nega razmerja, in to s prvim dnem v 
mesecu.

Kaj naj rečemo na primer o postop
ku upravnika mestnih obratov v Ljuto
meru, ki je odpovedal službo svoji na- 
meščenki kar v času porodniškega 
dopusta, in to sredi meseca! Odločba 
poleg tega ne vsebuje niti pravnega 
pouka, ali in kam se lahko nameščenka 
pritoži zoper odločbo o odpovedi, in je 
zaradi tega prišla nameščenka ob ustav
no zagotovljeno možnost pritožbe. Da 
je stvar še lepša, je treba omeniti še to, 
da je prizadeta nameščenka vojna si
rota, ki so ji Nemci ustrelili mater in 
štiri brate.

In kaj naj si misli o poslovanju ne
katerih organov naše oblasti upokojen
ka Ivan Veber z Jesenic, ki ima po 
vseh predpisih pravico do denarnega 
nadomestila namesto živilskih bonov in 
ji je to pravico republiška -inšpekcija 
dela tudi uradno potrdila, pa ji kljub 
temu lokalne oblasti na Jesenicah (po
verjeništvo za trgovino in preskrbo in 
uprava za socialno zavarovanje) to pra
vico odrekajo s pripombami, češ »naj 
si ne domišlja, da bo dobila denar na 
predloženi kos papirja, kjer je pečat 
ministrstva in en podpis«. Večje brez
srčnosti, zvezane z omalovaževanjem 
višjih organov, si skoraj ne moremo 
misliti!

Za take pojave so seveda predvsem 
odgovorni upravni odbori podjetij, ki 
dovoljujejo tako samovoljno odpušča
nje. Proti vsem takim in podobnim po
javom morajo sindikalne organizacije 
najodločneje nastopati, da zaščitijo 
svoje člane pred samovoljo, ki naspro
tuje naši socialistični zakonodaji!

V Celju so pred kratkim ustanovili 
nov Ljudski oder, ki ima namen gojiti 
ljudsko igro in pospeševati vzgojo mno
žic na področju dramske umetnosti. 
Otvoritvena predstava novega Ljud
skega odra je bila v počastitev skup
ščine MO Ljudske prosvete v Celju. 
Novo ustanovljeno gledališče bo imelo 
tudi svoj gledališki list z naslovom 
»Ljudski oder*.

Cankarjeva založba v Ljubljani je 
izdala knjigo Plehanova »O razvoju 
monističnega pogleda na zgodovino« in 
zbornik »Umetnost in literatura*.

V Sarajevu so ustanovili inštitut 
rudarstvo, ki ima predvsem nalogo, da 
izvrši priprave za ustanovitev rudar
ske fakultete pri sarajevski univerzi.

liku je jo od delavskih svetov v gospo
darstvu, ker so prvi postavljeni, drugi 
pa voljeni.

Celotni delovni kolektiv bolnic nima 
neposredne udeležbe pri upravljanju 
ustanove. Seveda obstajajo še vedno 
sindikalne organizacije, ki so nekoč 
imele posvetovalno pravico, ki pa so 
danes praktično izgubile, ko so bili 
izvoljeni bolniški sveti, dočim so pra
vice sindikatov v gospodarstvu zelo 
narasli.

Nimamo namena meriti z istim me
rilom gospodarskih podjetij in bolnic, 
ker obstajajo med obojimi velike raz
like, vendar moramo ugotoviti, da je 
v družbenem bistvu ta problem enak 
v vseh panogah družbenega udejstvo
vanja.

Doslej je prevladovalo mnenje, da 
bi svet, sestavljen tudi iz srednjih in 
nižjih strokovnih kadrov, ne mogel 
reševati strokovnih vprašanj v {potni
cah in bi bilo s tem ogroženo znan
stveno delo. Ob tej ugotovitvi je vsa 
stvar obstala. No, temu pa ni tako!

Pooblastila, ki jih imajo današnji 
sveti, so medicinskega, higienskega, 
gospodarskega, finančnega in upravne
ga značaja. Ali je nujno, da ta vpraša
nja, ki so vsa življenjsko važna za ob
stoj neke bolnice, rešujejo samo višji 
strokovni kadri? Na področju medicine 
morajo seveda delati in odločati iz
ključno zdravniki, medtem ko so vsa 
ostala področja, od finančnega poslo
vanja, pa do gospodarstva takega zna
čaja, pri katerih bi lahko rekel svojo be
sedo vsak delovni človek. In če je tako, 
smo postavljeni pred dejstvo, kako za
varovati znanstveno delo ter na drugi 
strani zagotoviti vsemu delovnemu ko
lektivu udeležbo pri upravljanju bol
nic. V tem je torej bistvo celotnega 
problema. Rešitev tega vprašanja bo 
terjala mnogo razprav in šele po skrb
nem proučevanju stanja bomo lahko 
prišli do nekega vsaj načelno dokonč
nega sklepa, ki bo zadovoljil navede
ni dve osnovni zahtevi. Vendar 
si že danes lahko priznamo, da obstoji 
neka zelo enostavna oblika rešitve: 
bolnični sveti naj bodo sestavljeni iz 
dveh delov, v prvega naj imenujejo 
izključno strokovnjake, drugi del pa 
naj bo izvoljen od celotnega delovnega 
kolektiva. Pri reševanju strokovnih 
vprašanj naj imajo izključno pravico 
odločanja strokovnjaki člani sveta, v 
vseh drugih zadevah pa naj odloča ce
lotni svet. Delovni kolektivi v bolnicah 
ne morejo in ne bodo hoteli zaostajati 
za kolektivi v gospodarstvu. To dejstvo 
bi prišlo še bolj do izraza, če bi se 
bolnice približale gospodarskemu ra
čunu, kar bi terjalo aktivne udeležbe 
vsakega člana delovnega kolektiva.

Zelo koristno bi bilo, da bi o tej 
pereči zadevi razpravljale vse sindikal
ne podružnice zdravstvenih ustanov in 
na podlagi svojih dolgoletnih izkušenj 
s koristnimi predlogi prispevale k pra
vilni ureditvi odnosov delovnih kolek
tivov bolnic do svojih ustanov.

Zveza ljudskoprosvetnih društev i* 
v tem mesecu pričela izdajati vestnik 
»Ljudska prosveta*. List, ki bo izhaja} 
vsakih 14 dni, bo prinašal kritične pni' 
kaze in poročila o delu kulturno-pnO' 
svetnih društev, dajal bo nasvete prO' 
svetnim delavcem ter objavljal tudi 
prispevke o izobraževalnem delu v dru
gih državah, poročal o uspehih društev 
itd. List »Ljudska prosveta« bo pred' 
vsem organizacijsko glasilo, ki bo ne' 
dvomno dobrodošel gost v vseh naših 
društvih. *

Svet za znanost in kulturo vlade 
FLRJ je prevzel organizacijo razstave 
jugoslovanske narodne umetnosti y 
Bruslju, ki bo odprta v začetku febrU' 
arja. Na razstavi bodo prikazane naše 
narodne noše in razne druge folklorne 
zanimivosti iz vseh krajev naše države■ 
Med razstavo bodo po zvočnikih odda' 
jali tudi jugoslovanske narodne pesmi. 

•
Ob stoletnici rojstva in desetletnici 

smrti Nikolaja Tesle bo zvezna vlada 
organizirala proslave. Za organizacija 
teh proslav je določila širši odbor, V 
katerem so zastopniki kulturnih usta
nov iz posameznih republik. Stoletnica 
rojstva Nikole Tesle bo leta 1956, deseta 
obletnica smrti pa prihodnje leto.

•
V ateljejih Vardar filma v Skopljv 

so pričeli snemati prvi makedonski film 
»Frosima«. Filmska snov je zajeta iz 
narodnoosvobodilnega boja.

Tudi v Bosni in Hercegovini sne
majo v ateljejih Bosna filma tri doku
mentarne filme. Kmalu bo dokončan 
film »Spomin s proge«, »27. julij«, ki je 
posvečen vstaji bosanskega ljudstva, in 
film »Bogastvo saničanskih jezer«.

*

V Pančevu so se pred kratkim se
stali znanstveniki iz Vojvodine, ki so 
razpravljali o uspehih, katere so imeli 
pri raznih raziskovanjih. Zelo plodno 
je bilo njihovo delo pri arheoloških 
raziskovanjih, s pomočjo katerih so od
krili mnogo predmetov iz časov Južnih 
Slovanov od 7. do 9. stol. Vojvodinski 
znanstveniki so uspešno delali tudi za 
obnovo in ohranitev pomembnih kul' 
turnozgodovinskih spomenikov.

*

17. januarja se je začel v Beogradu 
prvi festival amaterskih filmov, ki bo 
trajal do 3. febr. Festival je priredila 
Zveza foto- in kinoamaterjev Jugosla
vije. Na sporedu bodo filmi iz pred
vojnega in povojnega časa. Na festivalu 
bodo prikazovali tudi nekaj amater
skih dokumentarnih, poučnih in zabav
nih filmov iz tujih držav.

Natečaj
za spre em v službe 
Lludske milice

Pogoji za sprejem so: starost od 
18—30 let. telesno in duševno zdravje, 
končana osnovna šola in regulirana 
vojaška obveznost.

Prosilci morajo predložiti nasled
nje listine:
lastnoročno podpisano prošnjo, kolko- 
vano s 30 din, rojstni list, zdravniška 
spričevalo, potrdilo o regulirani vo
jaški obveznosti, potrdilo o državljan
stvu FLRJ. potrdilo o vpisu v volilni 
Imenik, potrdilo o nekaznovanju ln 
tisti, ki so v službenem razmerju, po. 
trdilo delodajalca, da lahko slnžbo 
zapuste. če bodo sprejeti v LM. Proš
nji je treba priložiti še lastnoročno 
napisan življenjepis in Izjavo pro
silca. da bo ostal v službi najmanj 
3 leta. Prošnje sprejemajo postaje 
LM. v katerih območju prosilci stal
no bivajo, najpozneje do 15. februar, 
ja 1952.

Služba se začne z vstopom v šolo 
LM. Sprejete osebe so upravičene do 
prejemkov in drugih ugodnosti po 
določilih Zakona o LM m raznih to
zadevnih predpisih.

IZGUBLJENE SINDIKALNE KNJIŽICE
Sindikalne knjižice so izgubili in jih pro

glašajo za neveljavne: Kos Nuša, laborant- 
ka papirnice Vevče, Sever Ljudmila, štev. 
sind. knjižice 23835. Koren Marija, št. sind. 
knjižice 119573, Slapnik Jože, št. sind. knji
žice 3032118.

SPOŠTUJMO ZAKONITOST 
V DELOVNIH ODNOSIH

Ali smo dovolj storili 
za demokratizacijo dela v bo'nlcah

Po poteh slavne XIV. divizije
(Poročilo komandanta »Trecka* od 9. fe

bruarja 1944, katerega pošilja Rosenerju, 
pravi: Ta dan je jasno pokazal, da smo 
pretrpeli izreden neuspeh, da so naše sile 
nezadostne poleg ojačenj, ki postopoma pri
hajajo edinicam in ne morem vršiti uspešne 
akcije proti močnim, vojaško organiziranim, 
dobro oboroženim in vodenim sovražnim 
skupinam.)

V teku dneva se štab divizije premakne 
v vas Plešivico, kjer dobi tudi zvezo s 
Kozjanskim odredom. Z ozirom na to, da 
je v teku dneva, ko so brigade krvavo odbile 
vse napade sovražnika, pritisk nekoliko po
pustil, izvrši sovražnik večje koncentracije 
svojih sil za napad na Bohor iz severoza- 
pada. V mraku uspe sovražni obveščevalni 
patroli, da se prebije v neposredno bližino 
štaba divizije, katero so naši borci okrog 
polnoči odkrili, toda pod zaščito belih pla
ščev in zaradi teme je sovražni patroli uspe
lo pobegniti.

V teku 8. februarja in ponoči na 9. fe
bruar sovražnik še vedno dovaža nove sile 
v Planino in Rajhenburg. Ostale sovražne 
enote, ki so že strnile obroč okrog bohor- 
skega masiva in ki z napadi niso uspele 
zavzeti divizijskih položajev, poskušajo vti
hotapiti manjše in večje dele svojih patrol 
v zaledje divizije, katere bi potem v danem 
trenutku kombinirano z napadom sovražni
kovih glavnih sil napravile zmedo v vrstah 
divizije, ter tako dosegle, da bi bila divizija 
hitro razbita. Pri tem so računali, da bo 
njihov načrt uspel, ker se divizija bori ne
pretrgano že 50 ur brez vsakega odmora.

Štab divizije, ki je zaslutil sovražnikove 
namene in upošteval vremenske pogoje, se 
je zato odločil, da ponoči od 9. na 10. febru
arja napade genovski rudnik, medtem ko bi 
drugi del sprejel na dominirajočih položajih 
Bohorja borbo, prebil sovražno blokado, se

(Nadaljevanje)

izmaknil vsiljeni bitki s sovražnikom ter 
ga z daljšim premikom prisilil na pregru- 
piranje njegovih sil, za kar bo sovražnik 
rabil najmanj dva dni, divizija pa bi ta čas 
lahko izkoristila, da se odpočije na novih 
položajih.

Ponoči od 9. na 10. februarja napada 
Tomšičeva brigada postojanko Senovo, ka
tere pa ni mogla popolnoma uničiti. Uniči 
pa rudniške naprave — separacijo in rud
niški vlak, drugi del brigade, ki je š&til 
napad, iz smeri Rajhenburga in Brežic, tri
krat odbije sovražno intervencijo ter uniči 
1 kamion in 2 majhna tanka.

Šercer jeva brigada hkrati napade Boštajn, 
kjer uniči kompresor, strojne naprave in 
ujame 3 oborožene rudniške stražarje. Drugi 
del brigade, ki je imel nalogo uničiti žan- 
darmerijsko postojanko v Koprivnici, pa 
naleti na nočno sovražno zasedo pri Velikem 
kamnu in se zato vrne, ne da bi izvršil 
nalogo.

Bračičeva brigada, ki je hotela napadati 
žandarmerijsko postojanko v Zabukovju, na
leti tod na močnega sovražnika, kjer pride 
do večurne borbe, v kateri je bilo ubitih 
14 sovražnikov, zaplenjenih pa 14 pušk in 
1 brzostrelka.

10. februarja je divizija zasedla pomemb
ne položaje Bohorja ter se ves dan ogorče
no borila z S S oddelki. Tu so esesovci pri
silili oddelke Wehrmannschafta in civiliste 
(verjetno so to bili Kočevarji), da so jurišali 
v prednjih vrstah na borce divizije, sami pa 
so napadali v drugi vrsti. Toda divizija 
z močnim strojničnim in minometalskim 
ognjem odbije vse napade ter prizadene so
vražniku velike izgube. Težki minometi se 
spopadejo tudi s sovražno artilerijo, ki ne
posredno podpira napade. V borbi sodelu
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jeta tudi dve sovražni letali, od katerih je 
divizija eno onesposobila s strojničnim 
ognjem. Izgube tega dne niso točno ugotov
ljene, so pa na obeh straneh precejšnje.

•
Ko se je znočilo in je postalo na bojišču 

nekoliko bolj mirno, izroči divizija Kozjan
skemu odredu okrog 21 tovarišev, med kate
rimi so večinoma težko ranjeni ali pa iz
črpani ter za hojo nesposobni. Zatem divi
zija neopazno zapusti Bohor in se premakne 
proti Zidanemu mostu.

Pri prehodu ceste Sevnica—Planina zažge 
divizijska predhodnica dva velika avtobusa, 
ki sta obtičala v snegu. Po izjavi šoferja sta 
vozila žandarmerijo in enote Wehrmann- 
schafta iz Trbovelj v pomoč na Planino. Ta 
nočni pohod proti Zidanemu mostu, ki je bil 
dolg 15 km, je bil eden najtežjih premikov 
v teku sovražne ofenzive.

Borci divizije, ki so se že štiri dni ne
pretrgoma borili, ponoči pa so morali opra
viti večje ali manjše premike, stvarno niso 
imeli nobenega časa za počitek in so bili 
že precej utrujeni. Divizija se je premikala 
po skoraj 60 cm visokem snegu preko strmih 
in z ozirom na sneg težko prehodnih hribih, 
posebno za tovorno živino. Poleg tega je vso 
noč snežilo ter je pihala strašna burja. Oble* 
ka in pokrivala borcev so tako zledenela, 
da so bili kakor premikajoči se ledeni 
stebri, ne pa živi ljudje. Konji in mule, ki 
so bili pokriti z debelo ledeno skorjo, so ne
prestano padali in se ustavljali, ker jih je 
ledena burja popolnoma oslepila. Dobra $tran 
tega meteža je bila samo v tem. da je po
polnoma zabrisala sledove za divizijo, ko se 
je razporedila v vaseh Okroglica in Poljane, 
kjer je počivala od 7. ure 11. februarja zju
traj do 12. ure naslednjega dne.

Sovražnik je medtem popolnoma zaprl 
prehode preko Save vse od Rajhenburga in 
Sevnice tja do Zidanega mosta s stražami 
Landesschutza, carinskimi patruljami, žan
darmerijo in drugimi posadkami. Z večjimi 
silami pa je od severa in zapada napadal 
Bohor ter šele naslednji dan zvečer ugotovil, 
da je odšla divizija proti Zidanemu mostu. 
(Tako navajajo poročila komande »Treckt.)

Načrt divizije je bil, da po kratkem po
čitku prekorači Savinjo pri Rimskih Topli
cah ter nadaljuje svoj pohod proti Trbov
ljam, nato pa do Moravške doline, kjer se 
je nahajal štab štajerske operativne cone. Za 
ta načrt se je divizija odločila predvsem 
zato, ker je hotela izvršiti več akcij v ru
darskih revirjih ter vzporedno z njimi 
tudi mobilizacijo. zov kar so obstajale vse 
možnosti; hotela je dobiti preko štaba cone 
zvezo z njenimi enotami, s katerimi bi ko
ordinirala akcije in se tako razbremenila so
vražnega pritiska. Divizija je nadalje ho
tela izkoristiti obveščevalno mrežo cone, 
hkrati pa se poslužiti tudi obstoječih zaled
nih ustanov, predvsem bolnic ter skladišč, 
v katera bi odložila del težkega orožja, ki 
je oviralo njeno gibčnost z ozirom na šte
vilčno stanje in izčrpanost tovorne živine, 
hkrati pa bi izkoristila še pomoč političnih 
delavcev, ki so bili na tem terenu.

*

Ko je sovražnik ugotovil, v katero smer 
se je premaknila divizija, je začel z obkolje- 
vanjem. Pri tem je uporabil sile, ki so se 
nahajale na Bohorju. Začel je zapirati pot 
Jurklošter—Ledina (zasedli so jo planinski 
lovski bataljon in policijska planinska lov
ska četa). Z novimi enotami, katere je pri
peljal z vlakom iz Sevnice, deloma pa pri
tegnil iz Planine, zapre cesto Jurklošter— 
Rimske Toplice. Okrog 10. ure 12. februarja 
se pojavijo sovražne izvidnice na grebenih 
planinskega masiva Veliko Kozje. Začne se 
ogledovanje z letali.

*

Da bi divizija izvršila svoj načrt, se je 
premaknila 12. februarja okrog poldneva iz 
Okroglic proti Rimskim Toplicam. Toda že 
pri prekoračenju ceste Rimske Toplice—Pla
nina nalete močnejši oddelki sovražnika, ki 
so se pomikali iz Rimskih Toplic ter zase
dali cesto proti Planini, na zasedo naše di
vizije. Z namenom, da bi se sovražnik za
varoval pred nepričakovanim ognjem naše 
divizije iz zasede, je gnal pred seboj šQlsko 
mladino, staro do 12 let Da ne bi naša za
seda udarila po otrocih, odpre -močan stroj 
nični ogenj na sovražno kolono, ki pusti na 
cesti okrog 40 trupel, medtem ko so se drugi 
lazpršili. Otroci so na klic zasede takoj pri
bežali k njej. Trije med njimi so bili laže 
ranjeni in smo jim takoj nudili zdravniško 
pomoč.

Divizija je takrat tudi ugotovila, da je 
sovražnik močno zasedel desni breg Savinje

• med postajama Laško—Rimske Toplice, kjer 
je bilo opaziti poleg topov tudi težke mino
mete.

V takšnih okoliščinah, in ker je divizijo 
spoznala, da prehoda preko Savinje ne bo 
mogoče izvesti, ker se je sovražnik že močno 
utrdil, izsiljeni prehod preko mosta pa bi 
zahteval preveč žrtev, nadalje, ker Savinja, 
ki je prav tiste dni močno narasla in bi j0 
zaradi mraza ne bilo mogoče prebresti, bre
govi pa so bili strmi in zaledeneli, da b\ 
tudi tovorne živine ne bilo mogoče spravit* 
preko vode, je bila divizija prisiljena spre
meniti smer svojega premika.

Ko je ocenila ta novonastali položaj, di
vizija krene proti severu, pri čemer jo 
spremlja močan * topovski ogenj sovražnika. 
Divizija se končno ustavi v vaseh Sv. Peter, 
Olešje, Kanjuce, kjer se že naslednji dan ob 
hudem snežnem inetežu spopade v srditih 
borbah s svežimi silami sovražnikov, ki za
čnejo napadati z vseh strani.

Medtem ko se je divizija vso noč premi' 
kala proti Olešju, so Nemci z vso naglico 
začeli obkoljevati teren vzhodno od Rimskih 
Toplic, ker so računali, da se bo divizija za
ustavila v bližini vasi Ložišče. Obkolitev so 
izvršili na ta način, da so se njihove enote, 
ki so zasedle cesto Rimske Toplice—Gračni- 
ca—Jurklošter, ostale na svojih položajih ter 
sc namesto proti jugu utrdile proti severu• 
S svežimi enotami 18. SS grenadirske oklop- 
ne divizije, ki se je začela ponoči od 12.
13. februarja izkrcavati na železniški postaji’ 
Laško, okrepijo zasede na Savinji, z drugim 
delom pa zaprejo cesto Marija Gradec do 
vasi Tevče in dalje tja proti Sv. Lenartu in 
Gorelicam, kjer se združijo z zaporno črto 
Planina—Rimske Toplice. Tako je bil obroč 
že v teku noči zaprt. Nemci so imeli namen, 
da že takoj tisto jutro ob prvem svitu na
padejo z več strani z močnejšimi silami di
vizijo ter jo v frontalnem napadu uničijo.

Izdaja republiški svet zveze sindikatov za 
Slovenijo. Predstavnik Jože Jurač. Odgovorni 
urednik Roman Albreht. Tisk tiskarne »Ljud
ske pravice« v Ljubljani. Naslov uredništva 
in uprave: Masarykova c. 14/11 v Ljubljani, 
telefon 45-38 ln 49-70. Poštni predal 284. 
Račun pri podružnici Narodne banke v Ljub
ljani št. 604-90321-4. List izhaja 'vsak petek. 
Rokopisov ne vračamo. Mesečna naročnin* 
25 din. četrtletna 75 dfn. polletna 158 din in 

celoletna 300 din.


